
صدور مجوز خرید تجهیزات جدید 
خارج از اعتبار به آتش نشانی

تسنیم:اعضای شــورای شــهر تهــران تأمین 
تجهیزات جدید مورد نیاز آتش نشــانی خارج از 

اعتبارات این سازمان را مورد تأکید قرار دادند.
محسن پیرهادی با اشاره به  اینکه برخی از ادوات 
و لوازم مهم آتش نشانی، همچون نردبان های بلند 
مرتبه در عملیات ساختمان پلاسکو خراب شده و 
یا آسیب دیده است و از این لوازم فقط تعداد کمی 
در تهران و در اختیار ســازمان آتش نشانی بوده 
است گفت: اعضای شورای شهر تهران بر همین 
اساس آمادگی دارند خارج از اعتبار مصوب آتش 
نشــانی اعتبار مورد نیاز و مجوز خرید تجهیزات 

جدید و به روزرسانی را به شهرداری بدهند.

بی اطلاعی 40 تا 50 هزار بیمار 
مبتلا به HIV از بیماری خود 

ایسنا:مدیر کشــوری برنامه مشترک سازمان 
ملل متحد در زمینه ایدز در ایران گفت: براساس 
پیش بینی ها 75 هزار نفر در ایران با HIV زندگی 
می کنند که حدود 40 تا 50 هزار نفر از این افراد 

از بیماری خود اطلاعی ندارند.
دکتــر فــرداد درودی تصریح کرد:  بر اســاس 
 HIV پیش بینی ها 75 هــزار نفر در کشــور با
زندگی می کنند که از این رقــم حدود 32 هزار 
نفر ثبت شــده اند؛ بدین ترتیب حدود 40 تا 50 
هزارنفر از این افراد از ابتلای خود به HIV اطلاع 
ندارند و به سیستم بهداشــتی نیز برای دریافت 

خدمات لازم متصل  نیستند.

نرخ بیکاری زنان جوان نسبت به 
مردان بیشتر است

ایسنا:معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور 
گفت: متأسفانه در سالیان گذشته سازوکار خوبی 
برای استفاده از ظرفیت های جوانان به خصوص 
بانوان در نظر گرفته نشده است با توجه به اینکه 
در کشــور گرایش دختران تحصیل در مقاطع 
بالا نسبت به آقایان بیشــتر است، ولی شاهد آن 
هســتیم که جمعیت زیادی از این دختران در 

وضعیت بیکاری به سر می برند.
شهیندخت ملاوردی افزود: در 20 سال گذشته 
نرخ بیکاری زنان جوان نســبت به آقایان بیشتر 
بوده اســت و از آنجا که بیکاری ریشه زیادی در 
آسیب های اجتماعی دارد، سبب شده که شاهد 

کاهش سن اعتیاد دختران به مواد مخدر باشیم.

عقد قراردادهای زیر یک سال 
قابل قبول نیست

خانه ملت:عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با 
انتقاد از عقد قراردادهای زیریک سال با کارگران، 
گفت: فــرار کارفرمایان از اجــرای قانون و عقد 
چنین قراردادهایی امنیت شــغلی کارگران را با 
خطر روبه رو می کند. شکورپورحســین با انتقاد 
از اینکــه درحال حاضر کارفرمایان بســیاری از 
قراردادهای زیر یک ســال بمدت یک تا سه ماه 
برای به کارگیری کارگران اســتفاده می کنند، 
گفت: عقــد قراردادهای کاری میــان کارگر و 
کارفرما زیر یک ســال به هیچ عنوان قابل قبول 
نبوده و طبق دســتورالعمل شــماره 40 روابط 
کار انعقاد قراردادکاری به مدت زیریکســال در 
کارهایی با ماهیت مستمر مشروط به بقای کارگاه  

و کار ممنوع است.

توجه مطلوب برنامه ششم به 
زنان سرپرست خانوار

ایرنا : نماینده مردم تهران در مجلس شــورای 
اسلامی گفت: خوشبختانه با اقدام هایی که صورت 
گرفت موضوع توجه به زنان سرپرست خانوار در 

برنامه ششم توسعه بخوبی دیده شده است.
ســهیلا جلودارزاده گفت: اکنون دو میلیون و 
500 هزار نفر به عنوان زن سرپرست خانوار در 
جامعه حضور دارند که با اعضای خانواده خود 
به حدود 5 میلیون نفر می رســند. وی با بیان 
اینکه اکنون کمیته امداد بیش از یک میلیون 
نفر، سازمان بهزیســتی نیز 200 تا 300 هزار 
نفر و 200 هزار نفر دیگر نیز توســط خیریه ها 
حمایت می شوند، اظهار داشــت: یک میلیون 
نفر از زنان سرپرست خانوار نیز از هیچ نهادی 

خدمات دریافت نمی کنند.

ملی پوش المپیکی دوچرخه سواری 
در گفت و گو با قدس

به خاطر مالیات 60 میلیوني قید 
قهرماني آسیا را زدم

ورزش/ بعد از کلــي انتقادي کــه از رئیس 
فدراسیون در آستانه انتخاباتش داشت، باز به 
اردوي تیم ملي دعوت شد اما به عسلویه نرفت و 

با این غیبت قید حضور ...

خط قرمز/  خیابان های منتهی به چهارراه 
استانبول با هر قدم که به این تقاطع نزدیک تر 
می شــوی و با هر نفس بوی آهن گداخته و 

خاک و لباس های سوخته...
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درخواست یک معلم پس از حادثه پلاسکو
عباسعلی سپاهی یونسی: وقوع هــر حادثه ای در جامعه می 
تواند با بازتاب ها و عکس العمل های متفاوت و مختلفی همراه باشد 
و گویاترین مثال برای این مدعا فرو ریختن ساختمان پلاسکو و 

عکس العمل های پس از آن بود.
با پیگیری خبری این ماجرا با مجموعــه متفاوتی از واکنش ها رو 
به رو شدیم که هنوز هم ادامه دارد. یکی از عکس العمل ها نیز این 
درخواســت از طرف یک معلم بود که آن را عصر جمعه در یکی از 
گروه های  مجازی خواندم. »من فردا زنگ اول با دانش آموزانم در 
خصوص رفتار شهروندی در برابر حوادث و نحوه عبور از بحران ها 
و رفتار نابهنجار بعضی ها صحبت خواهم کرد. فردا شنبه زنگ اول، 
فداکاری و از خود گذشــتگی.« این متن معلمی خوش فکر است 
که در این بلبشوی اظهار نظرهای درســت و نادرست، پیشنهاد 
معقولانه ای ارایه کرده است و این پیشنهاد از آن جا دارای اهمیت 
است که بارها و بارها شــنیده ایم: »العلم فی صغر کالنقش علی 
الحجر« علمی که در کودکی آموخته شود، مثل نقشی است که بر 
سنگ کنده می شود و ماندگار خواهد ماند. متخصصان همیشه بر 
این نکته تأکید داشــته اند که آن چه ما در کودکی به کودکانمان 
بیاموزیم، می تواند آینده آن ها را بســازد و این آموختن می تواند 

گاهی یاد دادن شکل درست یک رفتار و یا یک وظیفه باشد.
ما به رفتارهای جمعی از جنس رفتار این معلم بسیار نیازمندیم. 
ایجاد حساسیت و نشان دادن روش درست برخورد و به اشتراک 
گذاشتن بحث هایی از این دست با کودکان امروز و مردان و زنان 
فردا و ایجاد حساســیت در آن ها می تواند نتایج خوبی به همراه 
داشته باشد. از طرفی دیگر، در مدارس همیشه شاهد این کوشش 
بوده ایم که مجموعه ای از محفوظــات را به دانش آموزان منتقل 
کنیم و از آن ها بخواهیم طوطی وار آن ها را به ما پس بدهند و کمتر 
به حوزه هایی از این دست وارد شــده ایم که  با دانش آموزان وارد 
بحث و گفت و گو در موضوعاتی مشابه واقعه غم انگیز پلاسکو به 

طور گسترده بشویم.
نمی دانم پیشنهاد معلم خوش فکر، دیروز در مدارس ایران تا چه 
اندازه عملی شد، اما خوشحالم که به این سوی حرکت می کنیم 
که دغدغه برخی از معلمان این کشــور تنها این نیســت که به 
دانش آموزان خود مجموعه ای از دانسته هایی را منتقل کنند که 
در کتاب های درسی آن ها آمده است. با تأملی در این درخواست به 
این نتیجه می رسیم اگر امروز کودکان ما رفتار درست شهروندی 
را در مواجهه با اتفاقــات مختلف بیاموزند، فــردا عامل برخی از 
نابهنجاری ها و نشــان دادن برخی از عکس العمل های نابهنجار 
نخواهند بــود و از طرفی امید بــه این خواهد بود کــه در مقابل 
نابهنجاری هایی که می بینند نیز رفتاری بهنجار از خود ارایه دهند.

یادداشت

مردم ۳0 تا 50 هزار تومان پرداخت می کنند

صدور کارت ملی هوشمند به چه قیمتی؟

صادرات 
صنایع دستی 

کشور 59 درصد 
افزایش یافته است

فارس: معــاون صنایع دســتی 
ســازمان  ســنتی  هنرهــای  و 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: صادرات 
صنایع دستی کشور نسبت به سه ســال گذشته حدود 59 
درصد افزایش یافته اســت. بهمن نامور مطلق  با اشــاره به 
افزایش 36 درصدی میزان صادرات صنایع دســتی در سال 
93 نسبت به سال 92، افزود: سال گذشته حدود 13 درصد 
به رشد سال 93 و امسال نیز حدود 10 درصد به مجموع این 
میزان افزوده شد. وی رقم صادرات صنایع دستی کشور در 
سال گذشته را 180 میلیون دلار اعلام کرد و گفت: امسال 
این میزان حدود 10 درصد افزایش یافته است و امیدواریم تا 

پایان سال جاری به این میزان افزوده شود.

25 درصد موقوفات 
کشور متعلق به 

خانم هاست
فارس:مشــاور امــور بانوان 
ســازمان اوقاف و امــور خیریه 
گفت: اگــر خانواده ها تــلاش کنند، 
می توانند بــا مدیریت منابع مالــی و امکانات 
خود، در مســیر ترویــج فرهنگ وقــف در جامعه گام 
بردارند، ضمن اینکه اگر رســانه ها بــه تکلیف خود در 
قبال وقف عمل کنند و خانواده ها هم محرومان جامعه 
را ببینند، قطعاً اتفاقــات خوبی در زمینه فقرزدایی رخ 

خواهد داد. 
معصومه فرزانه با بیان اینکه 25 درصد موقوفات کشــور 
متعلق به خانم هاســت خاطرنشــان کــرد: مدیریت و 
برنامه ریزی و مشوق اصلی وقف در جامعه توسط زنان و 

مادران صورت می گیرد. 

کودک فروشی برای 
عده ای تبدیل به 
تجارت شده است

خانــه ملت:عضو کمیســیون 
قضایی و حقوقــی مجلس با انتقاد از 
رواج معضلی به نام کودک فروشی، گفت: 
برخی ها کودک فروشی را نوعی تجارت برای خود 
قلمداد کرده اند که باید با به روز رسانی قوانین، حاشیه امن 
متخلفان را از بین برد تا این پدیده شوم از میان برداشته 
شود. بهمن طاهرخانی گفت:قانون حمایت از کودکان و 
نوجوانان نیازمند بازنگری اساسی است تا جمعیت تحت 
نظر خود را به صورت جامع زیر پوشش قرار دهد؛ بنابراین 
ضمن ارزیابی این قانون از چندین وجه، لازم است تا موارد 
به روز نیز در این قانون گنجانده شود. وی تصریح کرد: اگر 
قوانین کشور جامع و مانع باشد می توان با مقررات تنبیهی 
و بازدارنده فضا را برای افرادی که اقدام به کودک فروشی 

می کنند، ناامن کرد.

خبر

گروه جامعه - محمود مصدق:بــرای مردم 
ایران دریافت کارت هوشــمند ملــی از بعضی 
جهات مثل اجناس کمیاب شده است، یعنی نه 
می توانند، براحتی آن را تهیه کننــد و نه اینکه 
یک قیمت مشخصی را برای آن بپردازند. عده ای 
برای دریافت ایــن کارت حداقل 31 هزار تومان 
می پردازند که این رقم گاهی به بیش از 50 هزار 

تومان می رسد. 

* چرا مردم؟
عباس یک شهروند میانســال که به یکی از دفاتر 
پیشخوان دولت الکترونیک در تهران مراجعه کرده 
است به خبرنگار ما می گوید: برای دریافت کارت 
ملی هوشــمند در مجموع 45 هزار تومان هزینه 
کرده ام. البته این هزینه فقط مربوط به ثبت نام، 
گرفتن عکس، انگشت نگاری، کد پستی و تحویل 
کارت است وگرنه با احتساب هزینه رفت و برگشت 

این رقم به بیش از 60 هزار تومان می رسد. 
فاطمه مقدم نیز که به همراه پسر جوانش به یکی 
از مراکز پستی غرب تهران مراجعه کرده است در 
این باره می گوید: با توجه به اینکه ثبت نام اولیه را 
در کافی نت انجام دادم، هزینه ای که برای کارت 
هوشمند کردم، کمی بیشتر از دیگران شده است، 
یعنی تا الآن 50 هزار تومان پرداخت کرده ام که 
برای شخصی مثل من که مستمری بگیر هستم 
و ماهیانه 800 هزار تومان فقط برای اجاره خانه 

می دهم، زیاد است. 
وی با طرح این پرسش که چرا باید مردم هزینه 
چنین کارت هایــی را که هر چند ســال یک بار 
تعویض می شــوند، بپردازند، می گوید: برای این 
گونه خدمات، دولت بایــد هزینه کند نه اینکه از 

جیب مردم خرج کند و نفعش را ببرد. 
اما این اختلاف هزینه ها برای دریافت کارتی که 
قرار اســت، همه اطلاعات هویتی افراد جامعه را 
تجمیع کند و بــرای شناســایی و پیگیری امور 
آن ها مورد اســتفاده قرار گیرد، برای چیست و 
اصلًا هزینه تمام شــده این کارت چقدر است و 
چرا برخلاف اظهارات ســه ســال پیش محسن 

کرمی معاون امور اسناد سازمان ثبت احوال مبنی 
بر دریافــت 5 هزار تومان از مجمــوع 20 تومان 
هزینه تمام شده کارت هوشــمند از مردم حالا 
چندین برابر آن از افراد جامعه دریافت می شــود 
و مهم تر اینکه آیا کارت های یاد شــده آن قدر با 
کیفیت هستند که ارزش پولی را که مردم برای 

آن می دهند، داشته باشند؟ 
*چیزی برای پنهان 

کردن نداریم
ابوترابــی  الله  ســیف 
سخنگوی سازمان ثبت 
احوال در پاسخ به پرسش 
ما می گوید: بحث هزینه 
تمام شده 20 هزار تومانی 
مربوط به گذشته بود. در 
واقع شــاید آقای کرمی 
این رقم را برای سال 92 

اعلام کرده باشد.
وی با اشــاره بــه اینکه 
ســازمان ثبــت احوال 
به عنــوان مجری طرح 

تعویض کارت هوشمند ملی چیزی برای پنهان 
کردن از مردم ندارد، می افزاید : این ســازمان 
قیمت تمام شده کارت هوشمند ملی را برآورد 
کرده که مجموع آن به 42 هزار تومان رسیده 
اســت. البته در تعییــن این نــرخ خیلی وارد 
جزئیات نشدیم، یعنی هزینه خدمات پرسنلی، 
وسایل حمل و نقل، ایاب و ذهاب و بعضی دیگر 
از مواردی کــه معمولاً در بــرآورد هزینه تمام 
شده خدمات محاسبه می شوند، مثل آب و برق 
و غیره محاسبه نشده است. چون دولت مکلف 
است به مردم خدمت بدهد وگرنه هزینه تمام 
شده به بیش از 50 هزار تومان برای هر کارت 

هوشمند می رسید. 
 وی با اشاره به اینکه طبق مصوبه مجلس شورای 
اسلامی از مجموع هزینه تمام شده20 هزار تومان 
از مردم دریافت و به حســاب خزانه دولت واریز 
می شــود، می افزاید: جدا از این رقم، بخشــی از 

هزینه های خدمات که مربوط به بخش واگذاری 
می شود به پای مردم است، یعنی هزینه انگشت 
نگاری، گرفتن عکس و بخشی از هزینه های احراز 
هویت متقاضیان که توسط ادارات پست و دفاتر 
پیشخوان دولت انجام می گیرد، باید توسط مردم 

پرداخت شود. 
ابوترابی با تأکید بر اینکه مجموع پولی که مردم 
بــرای دریافــت کارت 
پرداخت می کنند، نباید 
بیش از 32 هــزار تومان 
بشود، می افزاید: هر مرکز 
پستی یا دفتر پیشخوانی 
بیش از این رقم از مردم 
دریافــت کنــد، تخلف 
کرده است و باید پاسخگو 

باشد. 
وی مکان و نوع دریافت 
خدمات را عمــده دلیل 
افزایــش هزینه برخی از 
شهروندان برای دریافت 
کارت هوشمند می داند 
و می گوید:بعضی از افراد بــرای ثبت نام به کافی 
نت ها می روند که برای این منظور دو ســه هزار 

تومان بیشتر پرداخت می کنند. 
سخنگوی سازمان ثبت احوال درباره تأخیر 6 تا 
9 ماهه در تحویل کارت هوشــمند به متقاضیان 
می گوید : دلیل این موضــوع، فراوانی متقاضیان 
است. البته تمام تلاش سازمان ثبت احوال در دو 
ماه اخیر به این معطوف شده است تا با استفاده از 
ظرفیت های همه اپراتورهای تلفن همراه بتوانیم 
این مشکل را حل کنیم. برای همین نرم افزاری 
تهیه کرده ایم که با مهیا شــدن سخت افزار آن 
صدور کارت در زمان سریع تری انجام می گیرد. 
حتی در تلاشــیم تا با تحویل کارت به در منزل 
مراجعه افراد به مراکزپستی و یا دفاتر پیشخوان 

دولت به یک نوبت برسد. 
یک کارشناس حوزه آی تی که تا دو سال پیش در 
اجرای پروژه یاد شــده فعالیت می کرد با اشاره به 

اینکه کارتی که صادر می شود از سری کارت های 
 dual interface هوشــمند دوآل اینتر فیس
اســت یعنی هم توانایی ذخیره اطلاعات را روی 
چیپست دارد و هم از این ظرفیت برخوردار است 
که روی درگاه های غیر تماسی هم خوانده بشود، 
می گوید: این مدل از کارت، جدیدترین کارت های 
هوشمندی است که در حال حاضر در دنیا مورد 
استفاده قرار می گیرد یعنی این فناوری تا 10 سال 

آینده نیز کاربرد دارد. 
وی با بیان اینکــه گران تمام شــدن این نوع 
کارت بــه ویژگی های خاص آن بــر می گردد، 
اضافه می کند: جنس بدنــه کارت های بانکی 
pc یا پلی کربن ها است، اما جنس کارت  عموماً
ملی هوشمند پلی اتلین است، که با این ویژگی، 
کار حک با لیزر روی کارت هوشمند با کیفیت 
مناســب انجام می گیرد، ضمــن اینکه چاپ 
آن هم دقیق تر و طول عمر کارت هم بیشــتر 

خواهد بود. 
وی که نمی خواهد، نامش فاش شود، می گوید: 
قیمت تمام شــده یک کارت معمولــی و تقریباً 
با شــاخص های یاد شــده، حدود دو یورو تمام 
می شــود. مثلًا قیمت کارت کیفی بانک شهر که 
از لحاظ شــاخص ها و کیفیــت نزدیک به کارت 
ملی هوشمند است، حدود 10 هزار تومان است 
که اگر 40 درصد به این رقم اضافه کنیم، قیمت 
تقریبی نرخ تمام شــده کارت هوشمند ملی به 
دست می آید یعنی حدود 15 هزار تومان می شود 
و بقیه پولی که از مردم بــرای این کارت دریافت 
می شــود، بابت هزینه های مربوط به انگشــت 

نگاری، نگهداشت و هزینه های اجرایی است. 
وی با تأکید بــر اینکه دولت فقــط هزینه های 
جاری و پشــتیبانی صدور کارت را محاســبه و 
از مردم دریافت می کند، می افزایــد: با توجه به 
طراحی،نگهداری،دیتا ســنتر کارمــزد دفاتر و 
مراکز پستی می توان گفت، رقمی که الآن )حدود 
45 تا 50 هزار تومان( برای دریافت این نوع کارت 
و با چنین قابلیتی پرداخت می شــود، رقم زیاد و 

عجیبی نیست. 

3000737274
 سامـانـه پیـامکـی
 صـفـحه اجـتماعی

انتقادها، پیشنهادها و ایده های خود را از 
 طریق  این پیامک 

به گروه اجتماعی ارسال فرمایید.

آنچه می خوانید
 ایــن گــزارش از آن حیث اهمیت 
دارد کــه دامنه دربرگیری آن تمام 
افــراد جامعــه را در بر مــی گیرد.

و  هوشــمند  ملــی  کارت  صــدور 
پرســش هایی که در خصوص تهیه 
و توزیع آن وجود دارد موضوع این 
گزارش است که تقدیم حضورتان 

می شود.
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گروه جامعه- محمود مصدق:مهندس مهدی چمران در 
نشست فوق العاده شورای شهر تهران که مقابل پلاسکو و 
ساختمان پروانه برگزار شد در پاسخ به پرسشی در خصوص 
دلیل وقوع این حادثه گفت:دلایل و ریشه های وقوع حادثه 
در جلسات آینده شورا مورد بررســی قرار می گیرد. ما در 
این جلسه تلاش کردیم تا زمینه تامین امکانات مورد نیاز 
آتش نشانی را فراهم کنیم چرا که طبق گزارشات در جریان 
آواربرداری در دو روز نخســت حادثه تعدادی از نردبان ها 
و بالابرهای آتش نشــانی آســیب دیده اند و باید بسرعت 

جایگزین شوند. 

محسن سرخو عضو شــورای شــهر تهران هم در حاشیه 
نشست فوق العاده شورای شهر در جمع خبرنگاران گفت:به 
دلیل حرارت بالا و وجود اشتعال در زیر آوار کار آواربرداری 
با دقت بیشتری انجام می شــود با این وجود همه مسیرها 
برای دســتیابی به اجساد شــهدای آتش نشــان و سایر 
مصدومان و تلاش برای نجات جان محبوس شدگان این 

حادثه بررسی می شود.
وی با اشاره به این که دو جرثقیل 54 متری سازمان آتش 
نشانی در جریان آوار برداری دچار آسیب شده است،گفت : 
شورای شهر تهران تاکنون در خصوص مسایل آتش نشانی 
بویژه تأمین تجهیزات مورد نیاز این سازمان مصوبه داشته 
است که متأسفانه هیچ کدام از آن ها اجرایی نشده است که 

شورای شهر باید پیگیر این موضوع باشد. 
وی با بیان این که شورای شهر قدردان آتش نشان های با غیرتی 
است که با امکانات موجود تمام توان فنی خود را برای اطفای 
حریق و کنترل ابعاد این حادثه بکار بردند، تصریح کرد: برخی 
از شاهدان گفته اند تعدادی از مغازه داران بخاطر اینکه آب به 
داخل مغاره نرود حاضر به ترک ساختمان پلاسکو نبودند.در 
واقع برخی از تلفات نیروهای آتش نشانی ناشی از عدم آموزش 

مردم در مقابل حوادث اینچنینی است.
ســرخو که همزمان عضــو هیأت مدیره ســازمان تأمین 
اجتماعی است درباره بیمه بیکاری آسیب دیدگان حادثه 
پلاسکو گفت: طی جلسه ای که اعضای هیأت مدیره سازمان 
تأمین اجتماعی به صورت تلفنی داشتند تلفنی مقرر شد 
تا سقف 4 هزار کارگر پلاسکو بیمه بیکاری خارج از نوبت 

دریافت کنند تا معیشت آن ها تأمین شود. 
همچنین مرتضی طلایی نایب رئیس شــورای شهر تهران 
از وجود حداقل 100 ساختمان تجاری به مانند ساختمان 
پلاسکو خبر داد و گفت:اگر مسؤولان مسؤولیتی و اختیاری 
در این زمینه دارند بسم الله. وی با تأکید بر این که به جای 
متهم کردن دیگران باید کار انجام دهیم، تصریح کرد: روند 
تخریب و آواربرداری این ساختمان در حال پیگیری است. 

در نشست فوق العاده شورای شهر تهران 
عنوان شد

بخشی از تلفات پلاسکو ناشی از 
آموزش ندیدن مردم است
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

فرهنگ: نشر »آموت« رمانی از مارگارت دیکنسون را با ترجمه سودابه قیصری 
چاپ کرده و به بازار کتاب فرستاده است. 

این رمان با عنوان »دختر گل  لاله« روایتی است از زندگی »مدی مارچ«، نوزاد 
یتیمی که پشت درهای یتیم خانه رها شده و مجبور است برای زندگی بجنگد. 

از مارگارت دیکنسون تا به حال  ۳۰ کتاب منتشر شده است که »زمین را شخم 
بزن«، »دانه ها را بکار« و »محصول را برداشت کن« )سه گانه(، »عمارت فیرفیلد«، 

»جنگ جنی«، »دختر ماهیگیر« و »هوادار حق زنان« از آن جمله اند. 

دیدهشدن»دخترگللاله«درکتابفروشیها

ایسنا: پــل آستر، رمان نویس مطرح آمریکایی، گفت که پس از انتخاب دونالد 
ترامپ به عنوان رئیس جمهور، دایم از خودش می پرســد که سال های آینده را 
چطور زندگی خواهد کرد.  آســتر که از نویســندگان و کارگردانان صاحب نام 
آمریکایی است، قبول کرد که رهبری اپوزسیون نویسندگان علیه دونالد ترامپ را 
بپذیرد و مدیریت گروه دفاع از آزادی بیان را در مرکز »پن« آمریکا بر عهده گیرد. 
این نویســنده درباره حس ناباوری خود پس از انتخاب ترامپ گفت: من کاملًا 

حیرت زده ام که ما چطور به اینجا رسیدیم. 

ماچطوربهاینجارسیدیم؟

مهر: رئیس دانشــگاه آزاد اســلامی گفــت: همکاری لازم را بــا رئیس جدید 
هیأت مؤسس این دانشگاه به منظور تحقق اهداف دانشگاه برای توسعه پژوهشی و 

علمی کشور انجام می دهیم. 
حمید میرزاده در جلسه هیأت امنای استان آذربایجان شرقی گفت: مقام معظم 
رهبری با تدبیر خود به دلیل اینکه امور این دانشگاه -که به تعبیر ایشان نقش 
مؤثری در آموزش عالی کشور دارد- دچار وقفه نشود علی اکبر ولایتی را به عنوان 

رئیس هیأت مؤسس این دانشگاه منصوب کردند. 

همکاریبارئیسجدیدهیأتمؤسس

بلقیس سلیمانی رمان تازه ای منتشر کرد 

روایتیتازهازشهرفرضی»گوران«

 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  بلقیس ســلیمانی تازه ترین رمانش را برای مخاطبان آثار خود منتشر کرد. 
حوادث این رمان که با عنوان »مارون« منتشر شده، در ادامه رمان های قبلی نویسنده در شهر فرضی گوران 
اتفاق می افتد.  وی درباره فرم و روایت اثر جدید و تفاوت آن با آثار پیشین گفت: این کتاب از جهت فرم  یک 

اجتماعی نگاری ساده است با روایت و زبان ساده خطی که بازی فرمی در آن اتفاق نیفتاده است. 
سلیمانی با بیان اینکه این رمان به لحاظ محتوا در ادامه آثار قبلی اش نوشته شده، بر تکامل جهان داستانی ذهنی اش تأکید 
 کرد و گفت: هر نویسنده ای سعی می کند سبک خودش را جا بیندازد. من هم از آن نویسنده هایی نیستم که از این شاخه 
به آن شاخه بپرم و تجربه های متعدد داشته باشم و شخصیت های داستان هایم مدام تکرار می شود. چون می خواهم جهان 
داستانی خودم را خلق کنم و آن را  کامل و روشن برای خواننده بسازم. به همین دلیل این جهان داستانی تغییر نمی کند 
و واحد است.  این نویسنده افزود: در داستان های من اتفاقات در یک شهر فرضی رخ می دهد که هر بار با نورافکنی یک 
زاویه را روشن می کند و مناسبات یک زاویه روشن می شود. این نوع نوشتن برای من بازخوردهای خوبی داشته است. آثارم 
در چندین چاپ منتشر شده است و نقد و نظر هم راجع به آنها در رسانه ها منتشر می شود. همه اینها نشان می دهد که 
مخاطب با جهان داستانی من آشنا شده است و این موضوع مرا در بسط و گسترش این جهان ثابت قدم می کند. شاید این 
جهان ذهنی، جهان کم نقصی نباشد اما به هر حال جهان ذهنی من است. به گفته سلیمانی در این رمان حوادث پیش 
و پس از انقلاب تا ۳1 شهریور سال 51 دستمایه نوشتن داستان قرار گرفته است.  در این رمان درگیری مردم روستایی 
به نام مارون در حوادث مربوط به انقلاب نشان داده است، گروه های مختلف موافق و مخالف انقلاب و رودررویی آدم ها و 

نسل ها با جریان انقلاب اسلامی در این اثر برای مخاطب تصویر شده است.

نویسنده می گوید

یادداشت شفاهی

خــبر

 دکتر حمید ضیایی پرور    عملکرد اطلاع رسانی حادثه پلاسکو را به 
2 بخش می توان تقسیم کرد. در 24 ساعت اول، نوعی به هم ریختگی در 
مدیریت اطلاع رسانی بحران وجود داشت و رفتارهای برنامه ریزی نشده را 
از سوی دستگاه های مسؤول و صدا وسیما شاهد بودیم و تنها به صورت 
اتفاقی و برنامه ریزی نشده اقداماتی برای اطلاع رسانی بحران انجام شد. در 
این ماجرا اغلب دستگاه های متولی غافلگیر شدند و آمادگی لازم را برای 
مدیریت اطلاع رسانی ماجرا نداشتند اما در روز دوم تا حدی به این ماجرا 
مســلط شدند. سخنگوی آتش نشانی به عنوان سخنگوی ستاد بحران، 
مدیریت اطلاع رسانی صحنه را بر عهده گرفت و بسیاری از اخبار ضد و 
نقیض و شایعاتی که در روز اول منتشر شده بود، توسط سخنگوی ستاد 
بحران کنترل شــد. در کنار این ماجرا 2 نکته را به صورت جداگانه باید 
مورد توجه قرار داد. اولین مورد عملکرد صدا و سیما است که به عنوان 
اصلی ترین نهاد، اطلاع رســانی این ماجرا را بر عهده داشت. شبکه خبر 
لحظه فروپاشی ساختمان را که آغاز مرحله جدید بحران بود، به صورت 
کاملاً اتفاقی در پخش زنده منعکس کرد که این عملکرد مثبتی تلقی 
می شود. در حوادث و بحران های مشابهی که در چند ماه اخیر شاهد آن 
بودیم، هیچ وقت صدا و سیما اقدام به پخش زنده از رویدادی نکرده بود. 
مثلاً در رویداد تصادف قطار محور ســمنان- مشهد این ظرفیت وجود 
داشــت که صدا و ســیما تا چند روز پخش زنده از این بحران داشته 
باشد که چنین نکرد. در ادامه حادثه پلاسکو، صدا و سیما و شبکه خبر 
ورود خوبی داشــت اما در کنار تصاویر زنده از ماجرا، برنامه های عادی 
خــودش را پخش می کرد که تا حد زیادی باعث انتقاد مخاطب شــد. 
این ظرفیت وجود داشــت که یک دوربین فقط اطلاع رسانی تصویری 
از رویداد داشته باشد. در مجموع، عملکرد صدا و سیما قابل دفاع است 
اگرچه می توانست بهتر هم باشد.  نکته دیگر درباره عملکرد مطبوعات 
است. روزنامه های ما عادت کرده اند که در روز تعطیل به هیچ وجه منتشر 
نشوند. در حالی که در دنیا اگر بحرانی در روز تعطیل اتفاق بیفتد، نیروها 
را بسیج می کنند تا روزنامه در آن روز منتشر شود. مطبوعات ما در همه 
رویدادهای مشابه که در روز تعطیل باشد، تعطیل هستند. بخشی از این 
نقص بدین علت است که مطبوعات وابسته به یک سیستم چاپخانه ای 
هستند که دست آنها نیست. ضمناً سیستم توزیع هم دست آنها نیست. 
در حوزه رســانه های اجتماعی هم حرف و حدیث بسیار است. با وجود 
انتقاداتی که به شهروندخبرنگارها و شبکه های اجتماعی می شود، من از 
آنها دفاع می کنم. خیلی از نقاطی که صدا و سیما و رسانه ها نتوانستند 
پوشش بدهند، شهروندخبرنگارها منتشر کردند. در ساعات اولیه که صدا 
و سیما فقط یک دوربین کاشته در چهارراه استانبول داشت، ده ها تصویر 
و فیلم از چندین زاویه در شبکه های اجتماعی منتشر شد که نشان دهنده 
نقش قوی این رسانه در ساعات اولیه بحران بود. ولی به دلیل متکثربودن 
آنها، مشــکلاتی را برای نیروهای امدادرسان به وجود آورد که به دلیل 
فقدان فرهنگ و آموزش های لازم بود. سردرگمی  در بحران ها وجود دارد 
چون کمیته بحران، ستاد اطلاع رسانی قوی ندارد. ستاد خبری، تیمی 
است که مسؤولیت هماهنگی با رسانه ها، صدور مجوز به رسانه ها، نحوه 
برنامه ریزی برای مصاحبه ها و غیره را هماهنگ می کند. در بحران های 
طبیعی و غیرطبیعی جای خالی ســتاد اطلاع رســانی در بحران دیده 
می شــود. البته در روز دوم حادثه این موضوع تا حدی مدیریت شد. به 
نظر می رسد مدیریت اطلاع رسانی بحران »پلاسکو« نمره قبولی با شرایط 

خیلی ضعیف می گیرد.

روابط عمومی حوزه هنری: دبیرخانه نهمین جشــنواره طنز سوره 
برای احترام به روح بزرگ رندان بلاکشی که قهرمانانه برای نجات جان 

هموطنانشان به آتش زدند این جشنواره را به تعویق انداخت.
یادآور می شود تاریخ برگزاری این جشنواره پیش از این نیز به علت فوت 
ناگهانی آیت الله هاشمی رفسنجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به تعویق افتاده بود و تاریخ برگزاری این جشنواره از طرف دبیرخانه 
متعاقباً اعلام خواهد شــد. نهمین جشنواره طنز سوره با هدف پرورش 
استعدادهای جوان، و ترویج و معرفی طنز فاخر ودر بخش های نثر، نظم، 
داســتان کوتاه، مقالات پژوهشی، عکس، کاریکاتور و استندآپ کمدی 

)مکتوب یا تصویری(  با موضوع آزاد برگزارمی شود.

استاد ارتباطات در گفت و گو با قدس:

رسانه ها قبل از بحران ورود پیدا کنند
 فرهنــگ/ زهــره کهندل   لباســی که 
محافظش بود، حالا داشت ذره ذره در کوره آتشی 
که در آن گیر کرده، ذوب می شــد. قرار بود بهار 
سال آینده، لباس دامادی به تن کند. در این بین 
ما نیز مقصریم. این اعتراف شاید کمی  سنگین 
باشد اما واقعیتی است که رسانه ها نمی توانند از 
زیر بار آن شانه خالی کنند. در گفت و گو با دکتر 
اکبر نصراللهی، استاد ارتباطات و نویسنده کتاب 
»مدیریت پوشــش خبری بحران در رسانه های 
حرفه ای« به بررسی عملکرد رسانه ها در حادثه 

»پلاسکو« پرداختیم.

 وضعیت اطلاع رسانی بحران پلاسکو را 
چطور ارزیابی می کنید؟ 

روند اطلاع رسانی این بحران، نسبت به گذشته 
بهتر بود هم از لحاظ سرعت و هم  از نظر کمیت 
پوشــش اخبار. اما درباره پوشش اخبار بحران، 
نباید فقط به اینکه چقدر سرعت اطلاع رسانی بالا 
بوده یا چه میزان از رویدادها و موضوعات پوشش 
داده شده، بسنده کنیم بلکه باید به شاخص های 
دیگری هم توجه شــود. پوشش روندی ماجرا و 
توجــه به همه مراحل، پرداختــن به چرایی آن 
و پیگیری از مســؤولان بسیار اهمیت دارد مثلًا 
درباره این بحران، نکته ای که رســانه ها باید به 
آن توجه کنند یکی این است که رئیس شورای 
شهر تهران اعلام کرد 14 بار به ساکنان این بنای 
تجاری اخطار داده شــده که به آن توجه نشده 
اســت. از سوی دیگر معاون شهردار تهران گفته 
بود که 8 بار اخطار دادیم که هیأت امنای پلاسکو 
به آن توجه نکردند. پرسش اینجاست شهرداری 
که با یک دستفروش برخورد خشن و البته قانونی 
دارد چرا در مورد ســاختمانی که حدود 4 هزار 
نفــر در آن کار می کنند و نزدیک به 6۰۰ واحد 
تجاری در آن مستقر است، فقط به اخطار بسنده 
کرده است؟ اگر گفته شود که این اقدام، فراتر از 
اختیارات شــهرداری تهران بوده، پس چه کسی 
باید اقدام می کرده؟ بالاخره دســتگاه مسؤولی 
وجود دارد که اگر به اخطارها توجه نشود برخورد 

بالاتر از »اخطار« یعنی »اقدام« داشته باشد.

 رسانه ها در این بین چه نقشی دارند؟
بخش زیادی از این آمادگی را رسانه ها باید ایجاد 
کنند. اگر مسؤولان به هر دلیلی به موضوع مهمی  
توجه نکــرده یا کم توجهی کننــد یا به دلایل 
اقتصادی، سیاســی و صنفی نخواهند به منافع 
عمومی  توجه کافی داشــته باشند، این رسانه ها 
هســتند که باید با پیگیری مســتمر موضوع، 
آنها را مجبور به پاسخگویی کنند. نباید منتظر 
بمانند تا زلزله روی دهد و در زمان وقوع فقط به 
بحث اطلاع رسانی اکتفا کنند بلکه باید به پیشتر 
برگشت و بررسی کرد که رسانه ها چقدر به بافت 
فرســوده توجه می کنند و چقدر به مسؤولیت 
نظارتی خود بر عملکرد دســتگاه های مسؤول 
عمل می کنند؟ چقدر مردم را نسبت به خطرات 
محتمل آگاه می کنند؟ به عبارت دقیق تر تا چه 

میزان به رویکرد پیشــگیرانه توجه می کنند؟ به 
نظر می رسد رسانه های ما به  زمان وقوع بحران  

متمرکز  می شــوند که البته تــا حدی طبیعی 
اســت چون توجه مــردم به رســانه ها در زمان 
بحران زیاد می شــود . پرســش اصلی این است 
که قبل از بحران، رســانه ها نسبت به بحرانهای 
قابل پیش بینی چه عملکردی داشتند که انجام 

نداده اند؟ 
نکته مهم دیگر این اســت که رسانه ها به وقت 
بحران فقط به اطلاع رسانی توجه کرده اند یا وارد 
ســطوح عمیق تر یعنی چرایی حادثه شده اند؟ 
جای بحث های کارشناسی خالی بود اینکه چند 
ساختمان قدیمی  و فرسوده مشابه در شهرهای 
بزرگ وجود دارد؟ کجای کار می لنگد که اخطار 
داده می شود اما اقدام نمی شود؟ چه زد و بندهای 
احتمالی پشت ماجرا هست؟ سیل، آتش سوزی و 
زلزله، اتفاقات غیرطبیعی نیست. غیرطبیعی این 

است که روی گسل زلزله باشیم ولی رسانه ها و 
مسؤولان، اقدام پیشگیرانه مؤثری نداشته باشند. 
غیرطبیعی این اســت که در یک حادثه ناگوار 
همچون آتش ســوزی پلاسکو یا برف مازندران، 
برخی دستگاه های مسؤول بهره برداری سیاسی 
کنند. غیرطبیعی این اســت که کارشناسان به 
عنوان مدافعان مردم برای بررسی جوانب موضوع 
به رســانه ها دعوت نمی شوند. قطعاً مسؤولان از 

عملکردشان دفاع و کارها را توجیه می کنند. 

 با این وضعیت رســانه ها هم در این به 
وجود آمدن این بحران، مقصر بودند؟

من مقصر اصلی را  بیشتر متوجه رسانه ها می دانم. 
اگر مسؤولان کارشان را به خوبی انجام نمی دهند، 
رسانه ها باید نظارت و پیگیری بکنند. در کشوری 
که مردم در معرض بحران های مختلف قرار دارند 
باید از هرفرصتی بــرای دادن آموزش های لازم 
 به مردم و افزایش آمادگی خود و دســتگاه های 
اقدام کننده، استفاده کرد.  وظایف مهم مسؤولان 
را بــه آن ها یــادآوری و از آنــان پیگیری  کرد، 
تجربیات بحران های مختلف در کشور خودمان 
را مــرور و ضعف و قوت ها را کالبد شــکافی و از 
تکرار موارد منفی پیشــگیری کرد. همچنین از 
تجربیات  موفق دیگر کشورها دربحران ها حداکثر 
استفاده را کرد اما کمتر این اقدامات و پیگیری ها 
و یادآوری ها و آموزش ها را در رسانه ها مشاهده 
می کنیم؛ برعکس وقتــی بحرانی اتفاق می افتد 
رسانه ها بیشتر در محل حادثه خیمه می زنند و 
پرحجم به آن ماجرا می پردازند. وقتی بحران تمام 

می شود، آن را فراموش می کنند. 

 برخی از رسانه ها مدعی هستند که در 
این باره اطلاع رسانی دارند؟

اگر این ادعا درســت باشد پس مردم به رسانه ها 
اعتماد ندارند و یک جای کار می لنگد. رسانه ها 
بعد از بحران، کارشان شروع می شود که چه باید 
بکنند تا در مواجهه با بحران، خسارات و تلفات را 
به حداقل برسانند. متأسفانه رسانه های ما کارشان 

را با بحران شروع و با بحران، تمام می کنند.

جای خالی ستاد اطلاع رسانی
 در بحران 

جشنواره طنز سوره دوباره به تعویق افتاد

آنچه می خوانید

»رسانه های ما کارشان را با بحران 
شروع و با بحران، تمام می کنند« 
ایــن مهم ترین ایرادی اســت که 
دکتر نصراللهی اســتاد ارتباطات 
بــه عملکرد رســانه های کشــور 
در بحران هــای بــزرگ ملی مانند 
 حادثــه ســاختمان پلاســکو وارد 
می داند و معتقد اســت رسانه ها 
در زمینــه پیگیــری بحران ها کم 

کاری کرده اند
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تا جشنواره

خــبر

هــنر

همدردی هنرمندان با قهرمانان ملی

دستاندرکارانتئاترفجردریکایستگاهآتشنشانی

ایسنا: دست اندرکاران برگزاری جشنواره سی و پنجم تئاتر فجر با حضور در ایستگاه 46 آتش نشانی تهران، 
به آتش نشان هایی که زیر آوار ساختمان پلاسکو مانده اند و نیز درگذشتگان این حادثه ادای احترام کردند. 

شامگاه اولین روز برگزاری جشنواره بین المللی تئاتر فجر، جمعی از اعضای ستاد جشنواره به همراه مهدی 
شفیعی مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت ارشاد به ایستگاه 46 آتش نشانی تهران رفتند و با اهدای گل و روشن کردن شمع 

یاد همکاران آتش نشان این مرکز که جمع قابل توجهی از آنها زیر آوار ساختمان پلاسکو مانده اند را گرامی داشتند. 
سعید اسدی، دبیر جشنواره، با اشاره به فداکاری آتش نشان ها در حادثه ساختمان پلاسکو، گفت: در این دوره از جشنواره 

موضوع مسؤولیت پذیری یکی از محورهای مورد نظر بوده که آتش نشان ها این مسأله را به درستی نشان دادند. 
این دیدار کوتاه که تحت تأثیر شرایطی احساسی و همراه با ناراحتی و تأثر اهالی تئاتر بود، با جملاتی از سوی فرمانده این 
ایستگاه پاسخ داده شد که ضمن ابراز تشکر از حضور هنرمندان گفت: شما با این حرکت ما را دلگرم کردید که بیشتر به 
مردم و جامعه خدمت بکنیم. امیدواریم خدا این دوستانی را که هنوز پیکر هایشان درنیامده از تیم آتش نشانی قبول کند 

و ما بتوانیم رهرو آنها باشیم. 
همچنین مهدی شفیعی و پیمان شریعتی هم در صحبت هایی کوتاه با این آتش نشان ها ابراز همدردی کردند. مهدی افضلی 
مدیرعامل مؤسسه توسعه هنرهای معاصر، حسین مسافر آستانه، رضا حداد، سهراب سلیمی، نادر برهانی مرند، اتابک نادری 
و سامان خلیلیان جمعی دیگر از هنرمندان اهالی تئاتر در این دیدار بودند. در این دیدار مهدی شفیعی و پیمان شریعتی 
به نمایندگی از هنرمندان تئاتر و دست اندرکاران جشنواره در صحبت هایی کوتاه با آتش نشان های فداکار ابراز همدردی 

کردند و جمعی از همشهریان تهرانی هم در این ایستگاه حضور داشتند.

گــزارش روز چهره - خبر

هنر: غلامرضا موسوی، تهیه کننده سینما، در پاسخ به این سؤال افخمی   در برنامه 
»هفت« که آیا شورای صنفی قاطعیت و توانایی برخورد با پولشویی را دارد، گفت: 
یک سری مسؤولیت خواسته یا ناخواسته برای دولت تعریف شده است که با آن 
مقاومت می شود. مثلاً از آقای ایوبی خواستیم که هرگونه وامی که  به تهیه کننده ای 
داده می شــود، اعلام رسمی گردد تا همه چیز شفاف باشد. هرچند ایشان اصل 
قضیه را پذیرفته اند اما اقدامی  صورت نگرفته است. ما می گوییم تهیه کنندگانی که 

می خواهند کار کنند باید با معرفی نامه های شورای صنفی خود بروند. 

دولتمقاومتمیکند

تســنیم: مدیرعامل انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس گفت: سند چشم انداز 
انقلاب اســلامی، دفاع مقدس و مقاومت در انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس 
تدوین شد.  علیرضا عاقل زاده گفت: با توجه به شرایط تئاتر در کشور و لزوم ایجاد 
طرحــی نو و جدید در جهت اعتلا و ارتقای ســطح کمّی  و کیفی تئاتر انقلاب 
اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت، سند جامع چشم انداز این نوع تئاتر در انجمن 
تئاتر انقلاب و دفاع مقدس پس از حدود 2 سال کار پژوهشی و فعالیت مستمر 

تهیه و تدوین شده است. 

سندچشماندازتئاترانقلابتدوینشد

مهر: مسعود آب پرور، کارگردان یک فصل از »عملیات ۱2۵«، به ذکر خاطراتی از 
این سریال و آتش نشانانی که با آنها همراهی می کردند، پرداخت.  وی گفت: دختر 
من فیلمبردار پشت صحنه سریال بود و فیلم می گرفت. ما در یکی از صحنه ها 
یک انفجار داشــتیم که دیدم در لحظه یکی از آتش نشان ها کلاه ایمنی خود را 
برداشت و روی سر دخترم گذاشت و احساس کرد شاید خطری او را تهدید کند. 
اتفاقاً در همان صحنه انفجار شیشه ای خرد شد و قطعاتی از آن هم به کلاه دخترم 

اصابت کرد و نمی دانم اگر آن کلاه نبود، چه اتفاقی رخ می داد. 

اگرآتشنشاننبود...

یک روز گذشت و مشکلات ادامه دارد
جشنواره فیلم فجر تحت الشعاع اختلال سایت

کاظم افرندنیا جراحی می شود

بازیگر نقش »مقام معظم رهبری« در سریال معمای شاه در گفت و گو با قدس:

نقشی به رسم یادگار از زندگی آقا

 هنر/ صباکریمی   در حالی که از صبح روز جمعه گذشــته فروش 
اینترنتی بلیت های ســی و پنجمین جشــنواره فیلم از طریق سایت 
»ســینوگرام« بــه آدرس www.cinogram.com آغاز شــده بود 
اما از همان ســاعات ابتدایی با توجه به استقبال گسترده مردم، سامانه 
پیش فروش اینترنتی برای کاربران با اختلال مواجه گشت و اغلب کاربران 
یا در صفحه خود گزینه خرید را نمی دیدند یا در مورد برخی فیلم ها با 
گزینه تمام شدن بلیت مواجه می شدند. این اتفاق نه تنها در روز ابتدایی 
خرید بلیت حل نشد بلکه تا دیروز هم این مشکل همچنان وجود داشت 
و مخاطبان در بازدید از ســایت بــا پیغام های مختلفی چون »در حال 
برطرف کردن نقص فنی هســتیم«، »استقبال بی نظیر موجب چنین 
رخدادی شده است«، »به دلیل استقبال زیاد سرور در حال پاسخگویی 
به کاربران است« و... روبه رو شده و تا کنون مشکل سایت برطرف نشده 

است. 
واقعیت این است که پس از سال ها برپایی جشنواره و شیوه های متفاوت 
فروش بلیت به علاقه مندان سینما، دیگر وقت آن رسیده که از تجربه های 
این سال ها در راستای جلوگیری از چنین اتفاقاتی بهره برداری درستی 
صورت بگیرد. اما هر ســال موعد جشــنواره که می رسد باز همان آش 
و همان کاســه است و هیچ تمهید قابل قبولی برای ایجاد یک شرایط 
مطلوب در روند خرید بلیت در نظر گرفته نمی شود. این در حالی است 
که امســال پیش فروش بلیت ها از سایت هایی که در این زمینه سابقه 
زیادی دارند، گرفته شــده و به ســایتی تازه کار داده شده و البته طبق 

معمول هم در این باره اطلاع رسانی خاصی نشده است. 
مسؤولان جشنواره نیز این اتفاق را ناشی از استقبال بسیار بازدیدکنندگان 
از ســایت اعلام نموده و اظهار امیدواری کردند که به زودی مشــکلات 
برطرف خواهد شــد. در حالی که باید پیــش از آغاز زمان بندی فروش 
بلیت ها و با توجه به پیش بینی اســتقبال بازدیدکنندگان از ســایت، 
زیرساخت های فنی مورد توجه قرار می گرفت و ترافیک سایت با در نظر 

داشتن این موضوع مهم کنترل می شد. 
به گفته محمدرضا فرجی مدیر امور سینماهای سی و پنجمین جشنواره 
فیلم فجر امسال نسبت به دوره های گذشته، ظرفیت بیشتری به فروش 
بلیت برای مخاطبان ســی و پنجمین جشــنواره فیلم فجر اختصاص 
داده شده است. به روال هر ساله جشنواره فیلم فجر، بخش کوچکی از 
سهمیه بندی بلیت ها در سینماهای مردمی  به صاحبان آثار، مهمان ها و 
مدیران سینماها اختصاص می یافت که این ظرفیت، مشخص و تعیین 
شــده  بود. اما بر اساس تأکید امسال دبیر جشنواره فیلم فجر، ظرفیت 
بلیت های مهمان کم شده و این ظرفیت در اختیار مردم قرار گرفته است. 
ظرفیت بلیت های مردمی  کاملاً محفوظ اســت که درصدی به فروش 
اینترنتی و درصدی به فروش گیشه اختصاص پیدا کرده است و با توجه 

به استقبال صورت گرفته، این ظرفیت افزایش پیدا خواهد کرد. 
گفتنی است که پیش فروش بلیت ها در تهران ساعت ۱2 شب دوشنبه 
4 بهمن ماه به پایان خواهد رســید و مســؤولان جشنواره دایماً تأکید 
می  کننــد که زمان کافی برای مراجعه و پیش خرید بلیت ها وجود دارد 
و علاقه مندان می توانند با مراجعه به سایت ویژه پیش فروش اینترنتی 
سی و پنجمین جشنواره فیلم فجر به آدرس cinogram.com بلیت 

خود را خریداری کنند.

مهر: کاظم افرندنیا، بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون در بیمارستان 
شــهدای تجریش بستری شــده و اکنون ممنوع الملاقات است. ابرش 
افرندنیا فرزند کاظم افرندنیا بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون درباره 
وضعیت پدرش که چند شــب اســت در بیمارستان شهدای تجریش 

بستری است، گفت: پدرم اکنون سطح هوشیاری اش پایین است.
وی ادامه داد: پزشــکان گفته اند که فردا ســوم بهمن می تواند عمل 
جراحی داشته باشد تا رگ های پاره شده مغز را ببندند و در حال حاضر 
در آی ســی یو بستری است. فرزند افرندنیا درباره بهبود پدرش عنوان 
کرد: بنا به گفته پزشکان بعد از عمل می توان درباره وضعیت سلامتی 
پدرم صحبت کرد. تاکنون یک عمل هم انجام شده و حالا باید منتظر 
باشــیم تا عمل بعدی هم انجام شــود. این بازیگر پیشکسوت سینما و 

تلویزیون در سریال »معمای شاه« نیز بازی کرده است.

 هنر/ محمدعلی میرزایی  »معمای شــاه« 
اولین سریالی است که در سطح گسترده و به طور 
مستقیم با شخصیت های تاریخی در ارتباط است 
و در کنار روایت ماجراهای دربار، قصه ای پر افت 
و خیز را هم روایت کرده و ضمناً اثری مناسبتی 
نیست. در اغلب سریال های تاریخی گذشته، این 
شخصیت های تاریخی حضوری کوتاه و محدود 
داشته اند. در اغلب موارد در سریال های تاریخی یا 
به این شخصیت ها به صورت محدود پرداخته شده 
یا فقط قصه روایت شده و شخصیت های تاریخی 

جایگاهی نداشته اند.  
این ســریال ایــن روزها به روزهــای منتهی به 
انقلاب اسلامی رســیده است و به همین دلیل 
جذابیت بیشتری برای مخاطبان پیدا کرده است. 
مخاطبان سالمند که روزهای انقلاب را از نزدیک 
دیده اند، خاطرات شیرین آن ایام را مرور می کنند 
و جوانان و نوجوانان که تشنه شنیدن و دیدن در 
باره روند شکل گیری انقلاب اسلامی اند، اطلاعات 
تازه ای درباره روزهای پایانی حکومت پهلوی پیدا 

می کنند.  
و  فرهنگی  شــخصیت های  به تصویر کشــیدن 
مذهبی همچون امــام خمینی)ره(، مقام معظم 
رهبــری، آیــت الله مطهری، آیت الله هاشــمی 
رفسنجانی،آیت الله طالقانی، دکتر شریعتی، و... از 
جمله جذابیت های این قسمت های سریال است. 
علیرضا مهران، بازیگر تئاتر و ســینما که در این 
سریال فرصت یافته است نقش حضرت آیت الله 
خامنــه ای را بازی کند، درباره نقش خود در این 

گفت وگو سخن گفته است. 

نحوه ملحق شدن شما به عوامل تولید   
سریال چه بود؟ 

2 ســال پیش آقای ورزی با بنده تماس گرفتند 
و به من گفتنــد می خواهیم یک برش کوتاه به 
رســم یادگار از زندگی حضرت آقا در ســریال 
داشته باشیم. ایشان بیشتر تمایل داشتند که این 
نقش جنبه یادگاری برای مجموعه داشته باشد 
چون بعد از انقلاب اثر یا پروژه ای به این شــکل 
که در برگیرنده تمامی شخصیت های معاصر ما 

باشــد و در آن وقایع دوران پهلوی اول و دوم و 
دوره شورای انقلاب در ابتدای انقلاب به تصویر 
کشیده شده باشد، ساخته نشده و این سریال با 
تمام جزییات دقیق به همه دوره ها پرداخته است. 
زمانی که به بنده این نقش را پیشــنهاد کردند، 

اولویت اول تست گریم بود. 
افراد زیادی هم تست گریم شده بودند ولی انگار 
قسمت من بود که این نقش را ایفا کنم. واقعیت 

امر این اســت که مــن در روزهای 
اول یــک مقدار احســاس 

که  ایــن  بابت  دلهــره 
اتفاقی  چه  است  قرار 
بیفتد، داشتم. چون 
نقش  بازی کــردن 
شخصیت های دینی 
و مذهبــی کــه در 

قید حیات هستند، از 
حساســیت های ویژه ای 

برخوردار است. با صحبت و 
مشــاوره هایی که از مشاور 

تاریخی ســریال آقای 
حقانی  موســـی 

گرفتـــم، 
سعی 

کردم که این برش از زندگی ایشان را تا حد توان 
به خوبی بازی کنم. 

 قبل از اینکه وارد این نقش شوید، تا چه 
اندازه مطالعه و تحقیق در رابطه با شخصیت 

ایشان داشتید؟ 
قبــل از این که ایــن نقش به بنده پیشــنهاد 
شود، چون ما در جامعه ای زندگی می کنیم که 
رهبرمان آیت الله خامنه ای است و من به 
عنوان یک جوان باید اطلاعاتی نسبت 
به رهبرم داشته باشم، اطلاعات کلی 
داشتم. ولی بعد از اینکه این نقش 
از  تعدادی  شــد،  پیشنهاد 
کتاب ها و مستندات را هم 
در رابطه بــا دوران زندگی 
ایشان مطالعه کردم که این 
قبلی  اطلاعات  مکمل  خود 

بنده بوده است. 

با  نقش  این  بین   
در  آثارتـان  دیگر 
حــوزه تلویزیون و 
تئاتر چه تفاوتی 
س  حســـا ا

می کنید؟ 
مطمئنــاً 

بعـد از 

ایفای این نقش برای من بازیگر حساسیت های 
ویژه ای شکل می گیرد که سعی کنم در انتخاب 
نقش ها دقت کنم. چون برای هر بازیگری به ندرت 
پیش می آید که این مدل نقش ها به وی پیشنهاد 
شود. از مقطعی که وارد این سریال شدم و درگیر 
این نقش ویژه بودم، تغییرات بسیاری برای خود 
بنده ایجاد شــد. خود من از زمانی که این نقش 
را بازی کردم، احســاس می کنم که مسؤولیتم 
در خصوص کار فرهنگی بیشتر شده است. من 
قبل از این سریال هم در حوزه تلویزیون در آثار 
آقای سیروس مقدم بازی کرده ام که همیشه در 
دل خانه های مردم بوده اســت. اما بعد از سریال 
»معمای شــاه« حساسیت های بنده بیشتر هم 

خواهد شد. 

 اوایل که سریال در دست تولید 
بود، خبری پخش شد که نقش 
منتفی  رهبری  معظم  مقام 
شده اســت. واقعیت امر 

چه بود؟
همیشــــه شــــرایط 

به صورتی بوده است که حواشی هم باید چاشنی 
کار تولید هنری شــود. واقعیت امر این است که 
ما فیلمبرداری کار را شــروع کردیم و یک وقفه 
چندماهه در کار افتاد و مجدد شــروع شد. این 
توقــف بهانه ای بــرای بعضی از دوســتان برای 
حواشــی بود وگرنه از همان روز اول قرار بر این 
بود که ما ســکانس های مربوط به حضرت آقا را 
در سریال داشته باشیم و فکر کنم که این وقفه 
زیاد موضوع عجیبی نبود که بعضی از دوســتان 

مطبوعاتی به آن دامن زدند. 

 با توجه به اینکه شما نزدیک 2 دهه است 
در حوزه تئاتر در حال فعالیت هستید، آیا 
تجربیات این حوزه توانسته به شما در کار 

تلویزیون کمک کند؟ 
به نظر بنده تئاتر بدنه سینما و تلویزیون ماست 
و بزرگان ما از جمله عزت الله انتظامی، جمشید 
مشــایخی و... از تئاتر شروع کرده اند. تئاتر باعث 
پخته شــدن بازیگر می شــود و به بازیگر کمک 
می کند که با آرامش بیشــتری وارد ســینما و 
تلویزیون شود.  من هم به عنوان عضو کوچکی 
از خانواده تئاتر به خود می بالم که از تئاتر شروع 
کردم. به نظرم هر فردی که قرار اســت وارد هنر 

شود، چه خوب است که از تئاتر آغاز کند. 

 بازخورد و بازتاب سریال را چطور می بینید؟
بازخورد آن را بر عهده مخاطب می گذارم و ممکن 
است هر کســی با یک دید این سریال را دنبال 
کند و من به عنوان عضو کوچک گروه تولید این 

سریال برای همه نگاه ها ارزش قایل هستم. 

 در حال حاضر درگیر چه کاری هستید؟ 
در حــوزه تصویر یک تله فیلم به نام »کتیبه« با 
آقای قاســمی جامی کار کردم که فکر می کنم 
بهمن ماه پخش شود. در حوزه تئاتر هم نمایشی 
به نام »کمدی استشــمامات« بــه کارگردانی 
آقــای میثم عبدی را بــازی می کنم که هر روز 
ســاعت۱8:30 در ســالن کنش معاصر به روی 

صحنه می رود.

قسمت های اخیر سریال »معمای 
شــاه« بــرای خیلی ها جــذاب تر 
شده زیرا به بخش های مربوط به 
حوادث منتهی به انقلاب اسلامی 
رسیده است، یکی از چهره هایی 
کــه نقــش ایشــان در انقــلاب 
اسلامی در این سریال مورد توجه 
مــردم قرار گرفــت، رهبر معظم 
انقلاب اسلامی بود، علیرضا مهران 
بازیگری کــه این نقــش را بازی 
کرد، می گوید حالا احساس می کند 
که مسؤولیتش در حوزه فرهنگی 

بیشتر از قبل شده است

آنچه می خوانید
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خط تأمل

فرهنگسازی نقش مردم در حوادث
خط قرمز- میلاد شکری : برخورد با حوادث و وقایعی که دور و بر ما می گذرد 
مســأله ای است که نباید از آن غفلت کرد. بی تردید در کنار مسایل مدیریتی 
که می تواند عامل مهمی در کاهش مسایل و مشکلات حوادثی اعم از جنایی یا 
غیر جنایی باشد باید به مقوله نوع نگاه و برخورد اقشار جامعه با آسیب دیدگان 
بیش از پیش تأمل کنیم.  حادثه آتش سوزی در مجتمع تجاری پلاسکو بسیار 
دردناک و اســفناک بود. بی شک می توان آن را فاجعه ای ملی نامید. فاجعه ای 
که منجر به شهادت تعدادی از آتش نشان ها یا به تعبیری جان فشان های این 
ســرزمین شد. این روزها در کنار اظهار همدردی مردم با جان فشانهای غیور 
ایران زمین و در کنار خانواده های چشــم انتظار محبوس ماندگان و شهدای 
احتمالی آوار ساختمان پلاسکو شــاهد اعتراض های گسترده مردمی به نوع 

برخورد و فرهنگ برخی از افراد حاضر در صحنه حادثه هستیم.
 اعتراض های بجایی که می تواند تلنگری برای یکایک ما در سایر حوادث باشد. 
تجمع مردم و تماشاگرانی که بعضی از آنها برای تماشای حادثه و دنبال کردن 
آن و یا حتی گرفتن تصاویر ســلفی به محل حادثه آمده بودند، بی توجهی به 
دستورات ارگان های امنیتی، انتظامی و امدادی حاضر در صحنه برای دورشدن 
از محل حادثه، بی تفاوتی به التماس ها و خواهش های مکرر رانندگان آمبولانسی 
که در بین جمعیت حاضر امکان رسیدن به صحنه حادثه را نداشتند و... از جمله 
تصاویر دردناک و قابل تأملی بود که دل خانواده های داغدیده و تمامی کسانی 
که دلشان برای مجروحان و کشته شدگان به درد آمده بود را صد چندان کرد.
 آنچه در این روزها مشــاهده شد و درخواســت های مسؤولین مبنی بر عدم 
انتشار خبرهای ناموثق درباره آتش نشانان گرفتار در زیر آوار ساختمان پلاسکویا 
بازنشر شایعات برخی کانال های معلوم الحال و یا تصاویر شهدای پلاسکو  که با 
برداشتن حدود نیمی از آوار دسترسی به آنها نزدیک تر شده است، نشان می دهد 
باید درخصوص برخورد با حوادث و تبعات آن به طورجدی فرهنگ سازی کرد.
نوع متفاوت برخورد مردم در سایر کشورها با خودروهای امدادی نشان می دهد 
این مســأله در ایران به نحــو قابل تأملی جای کار فرهنگی دارد. متأســفانه 
بارها مشاهده شده رانندگان با شــنیدن آژیرهای مکرر بی توجه به اخطارها 
و درخواســت ها برای اولویت دادن مسیر به عبور خودروهای امدادی همچنان 
به راه خود ادامه می دهند و حتی برخی پارا فراتر نهاده و مدعی کذب گویی و 

نداشتن مأموریت امدادی این خودروها می شوند. 
هر چند داغ شهدای جان فشــان از یاد ملت نمی رود اما امید می رود مردم با 
دیدن چنین حوادثی و با اســتفاده از ظرفیت های فضای مجازی بتوانند سهم 
مناسبی در فرهنگ سازی برخورد مطلوب با حوادث داشته باشند تا زین پس 
به جای مشــاهده تصاویر دلخراش از گرفتن عکس ســلفی یا مسدود شدن 
مسیرهای امدادی  شاهد نهایت همکاری و همراهی مردم با ارگان های مسؤول 

برای مقابله با حوادث و سوانح باشیم....

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

دود و آتش بلای جان 
زوج سالخورده شمالی شد

رامســر- خبرنگار خط قرمز: ســخنگوی مرکز مدیریت 
حوادث و فوریتهای پزشکی مازندران از مرگ زوج سالخورده 
شــمالی بر اثر آتش سوزی خبر داد. ذکریا اشکپور در گفتگو 
با خط قرمز با اشــاره به اینکه پیرزن و پیرمرد رامســری به 
 دلیل استنشــاق دود غلیظ حاصل از آتش  سوزی در بخشی 
از منزل مسکونی خود جان باختند، توضیح داد: زوج کهنسال 
روستای »سفید تمشک« رامسر بر اثر آتش  سوزی در طبقه 
پایین منزل مســکونی و انتشار دود حاصل از سوختگی خفه 
شدند. سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی 
مازندران یادآور شد: زمانی که تکنسین های اورژانس بر بالین 
مصدومان حاضر شــدند زن خانواده بدون علایم حیاتی بود و 
عملیات احیا نیز مؤثر واقع نگردید. اشکپور ادامه داد: پیرمرد نیز 

پس از انتقال به بیمارستان امام سجاد)ع( رامسر جان باخت.

آتش گرفتن جوانی که برای 
موبایل روی ستون برق رفت

ایسنا: جوانی که به قصد افزایش آنتن دهی تلفن همراه خود 
بر روی ستون برق رفته بود دچار سانحه آتش سوزی شد. عضو 
هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد گفت: این جوان 
بــه دلیل اســتفاده از تلفن همراه بر روی ســتون برق، دچار 
برق گرفتگی و سوختگی شدید دست هایش شد. متأسفانه بی 
توجهی به نکات ایمنی و نزدیک شدن به سیم های فشار قوی 
برق موجب این حادثه شــده که در پی آن یک دست بیمار تا 
مچ کامل سیاه شده و احتمال قطع شدگی آن زیاد است. دست 
دیگر بیمار نیز پوست و عصبش تا ساعد کاملاً از بین رفته است.

سارقان باغ ویلاهای 
قوچان و کاشمر در دام پلیس

خط قرمز: با پیگیری و تلاش مأموران انتظامی، ســارقان باغ 
ویلاهای کاشمر و قوچان به دام افتادند. گزارش خبرنگار ما به 
نقل از فرمانده انتظامی قوچان حاکی اســت در پی چند فقره 
ســرقت از باغ ویلاهای حاشیه این شهر موضوع در دستورکار 
تیمی از مأموران کلانتری 12 قرار گرفت و مأموران دایره تجسس 
کلانتری با بررسی شگردهای سرقت و اظهارات مالباختگان، به 
فردی سابقه دار به نام مصطفی )34 ساله( مظنون شده و پس از 
جمع آوری مستندات کافی او را در مخفیگاهش دستگیر کردند. 
ســرهنگ قدمگاهی تصریح کرد: در بازرسی از مخفیگاه متهم 
تعدادی اموال مسروقه شامل پنج کپسول گاز، 70 متر لوله آب، 
لوازم کشاورزی و باغی کشف شد و متهم در بازجویی ها به 12 
فقره ســرقت از خانه باغ های حاشیه شهر قوچان و روستاهای 
»پیش باغان« و »هی هی« اعتراف کرد. فرمانده انتظامی کاشهر 
هم گفت: پلیس با شناســایی و دستگیری سارق حرفه ای باغ 

ویلاها، پرده از 01 فقره سرقت برداشت.

خط خبر

خط قرمز: 60 ساعت از زمان حادثه گذشت؛ 
60 ساعتی که در کنار خانواده آتش نشانان، 
ایرانیان نیز دل نگران فرشتگان نجاتی بودند 
که زیر آوار دومین ساختمان مرتفع تجاری 
تهران محبوس شده اند. عملیات امداد رسانی 
همچنــان ادامه دارد  تاکنــون فقط هویت 
برخی از مفقود شــدگان کــه مأمور آتش 

نشانی اند اعلام شده است . 
عملیات آواربرداری همچنــان ادامه دارد و 
کامیون هایی که به صــورت داوطلبانه برای 
کمک آمده انــد در خیابان های اطراف صف 
کشیده اند. در این میان مادری نیز بی تابی 
می کند، فرزندش رضا نظری، آتش نشــان 
27 ساله اســت که در هنگام ریزش داخل 
ساختمان پلاسکو بود و اکنون هیچ خبری 
از سرنوشت وی نیست، این مادر فقط اشک 
می ریزد و در خیابان هــای اطراف بی تابانه 
قدم می زند تا شــاید نشانی از فرزندش پیدا 
شود.اســم رضا هم جزو شــهدای احتمالی 
ماجراســت . مادرش اما باورش نمی شــود 
پســر 27 ســاله اش که 24 ساعت قبل سر 
کار رفته بود دیگر قصد برگشــتن به خانه را 
ندارد . آتش نشان ها خسته اما هوشیار مراقب 
رفتار و حرکات مادر رضا هستند او مثل یک 
شب زده درکوچه پشت محل آوار راه می رود 

و اشک می ریزد . 
*اولین آتش نشان شهید حادثه پلاسکو

بهنام اولین آتش نشاني است که پس از انتقال 
به بیمارستان، به دلیل سوختگی ریه به کما 
فرو رفت . بدن او در زیر لباس های ســنگین 
و ضد آب آتش نشــانی کــه از ایمنی فقط 
سنگینی را یدک می کشند دچار 60 درصد 
سوختگی شده بود . آتش نشان 25 ساله که  
تــازه دو ماه پیش رخت دامادی به تن کرده 
بود تا ســاعت 6 و 45 دقیقــه زنده ماند. اما 
شدت جراحات وارده بر پیکر او به حدی بود 

که مرد جوان روی تخت بیمارســتان شهید 
مطهری تهران  به قافله دیگر شهیدان آتش 

نشان پیوست .
بهنــام متولد 31 خرداد ماه ســال 70 بود . 
دایی بهنــام  جوابمان را می دهد و می گوید 
هنوز جنازه ای ندیده ایم . اما عکس بهنام روی 
تخت بیمارستان خودش است . من که دلش 
را ندارم به خانواده اش چیزی بگویم . مادر و 
پدرش و همسر جوانش حتماً با شنیدن این 
خبر از خود بیخود میشوند .بهنام به تازگي 
ازدواج کرده است،بیشــتر از یک ماه نیست 
که از عقدش گذشــته اما پروفایل تلگرام و 
اینستاگرامش شور اعلاي او را براي شهادت 

نشان مي دهد. 
او دو عکس از شــهیدان بزرگوار علي قانع و 
مهدي حاجي پور را در اینستاگرامش دانلود 
کرده است. دایی  بهنام مي گوید: این شهید 
آتش نشــان  همیشه با شــور از همکاران 
شهیدش  صحبت مي کرد و حالا به آرزویش 

رسیده است. 
او دوست داشت جزو مدافعان حرم باشد اما 
بالاخره در تهران و در جریان انجام کاری که 
با عشــق انتخاب کرده بود به این مقام نائل 
شــد. او می گوید :بهنام هــم مثل همه هم 
ســن و ســالانش بود. من خودم اصلاً باورم 
نمی شود که جایش بینمان خالی شده است. 

هنوز باورم نمی شود که دیگر خنده هایش را 
نمی بینم و با بیان مطالب جالب  ســر ذوق 

نمی آوردمان .
از خصوصیــات بهنام مي پرســیم که دایی 
او می گوید:  با همه دوســتان و آشــنایانش 
صمیمي بود. به سادگي و بدون چشم داشتي 
مهرباني مي کرد و در همه عملیات ها در خط 
اول ایستاده بود. او آتش نشاني بود که تا به 
حال در عملیات های مختلف توانســته بود 
جان چندین حادثه دیده را با رشــادت تمام 

نجات دهد. 
حــال مادر و پدر بهنام اصلاً خوب نیســت. 
دایی این آتش نشــان شهید می گوید :هنوز 
به مادرش نگفته ایم که بهنام آسمانی شده 
اســت. می دانم که تاب تحمل شنیدن این 
خبر را ندارد. از صبح بچه های آتش نشــانی 
دنبال عکس پرسنلی با کیفیت از بهنام بودند 
می دانم مادرش از ماجرا بویی برده است اما 
هنوز کســی جرأت ندارد خبر شهادت را به 

مادرش بدهد . 
او از جلــوی تلویزیــون تــکان نمی خورد و 
می داند که بهنــام در زمان عملیات به هیچ 
وجه گوشی اش را جواب نمی دهد اما هر بار 
که شماره پسرش را می گیرد فکر می کند که 
بهنام فقط ســوختگی دارد و خیلی زود به 

بخش منتقل می شود . 

*بهنام به آرزویش رسید
یکي از همکاران بهنــام نیز در این زمینه با 
ما صحبت مي کند. او مي گوید در عملیات 
اول بودیم که بهنام براي نجات دادن برخی 
افراد کــه احتمال داده می شــد در طبقات 
زیرین باشــند به طبقه هاي پایین رفت و ما 
نیز در طبقه هاي بالایي بودیم. او را تا لحظه 
انفجــار ندیدم تا اینکه بعــد از انفجار که از 
ساختمان خارج شده بودم و زماني که احوال 
او را پرسیدم مشخص شد بهنام در آتش گیر 
افتــاده و از آنجایي که زیر آوار نیز مانده بود 
بدنش درصد سوختگي بالایي پیدا مي کند. 

ســریعا به ملاقاتــش رفتم امــا او حتي به 
هوش هم نبــود و ما را نیز راه نمي دادند که 
به ملاقاتش برویم. دیگر او را ندیدم تا اینکه 
صبح یکي از دوســتانم گفت بهنام آسمانی 
شد. باورم نمي شد. دوست داشتم که بگوید 
مرخص شده است اما چیزي که فکر میکردم 
حقیقت داشت و بهنام به آرزویش که شهادت 

بود رسید. 
امیر مهدیان؛ یکی از آتش نشــانانی که در 
حادثه پلاســکو مجروح واز ناحیه کمر و پا 
دچار آسیب شــده اســت پس از اینکه به 
بیمارســتان انتقال یافته بــود تکه هایي از 
اتفاقاتي کــه در ســاختمان رخ داده بود را 
بــراي خودش مرور کرد. امیر مهدیان همان 
فردي بود که از زیر آوار نجات یافته بود. تنها 
جمله اي که از او به وضوح شنیدیم این بود: 
هنگام ریزش ســاختمان سه آتش نشان در 
طبقه دهم پلاسکو مشــغول انجام وظیفه 

بودیم که ناگهان ساختمان فروریخت .
او تکــه تکه همه چیز را به یــاد مي آورد و 
زمانیکه از دلیل نجات یافتنش پرسیدیم این 
را میگوید: موقع ریزش ســاختمان با یکی 
از همکارانم به جرثقیل آتش نشــانی آویزان 

شدیم و همکار دیگرمان به شهادت رسید.

گفت وگوی اختصاصی قدس با خانواده و همکاراولین آتش نشان شهید حادثه پلاسکو

بهنام آرزوی شهادت در راه نجات مردم داشت

خط قرمــز- کاهانی مقدم: اعضــای باند 
ســرقت های ســریالی خودرو و لوازم داخل 

خودروها در مشهد دستگیر شدند.
گزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده انتظامی 
مشهد حاکی اســت این سارقان کمی قبل از 
دســتگیری، طی چهار ســاعت، هشت فقره 

سرقت در محدوده خلق آباد انجام داده بودند.
ســرهنگ محمد بوســتانی گفــت: مأموران 
کلانتری خلق آبــاد در پیگیــری پرونده این 
سرقت های شبانه، به سرنخ هایی دست یافتند 
کــه منجر به چهره زنی و شناســایی یکی از 

اعضای باند شــد که ساعتی بعد با تحقیقات 
گسترده میدانی، محل اختفای این متهم نیز 
در حالی شناسایی شد که یک خودروی پراید 
مســروقه مقابل آن پارک شده بود. وی افزود: 
مأموران پلیس سپس با هماهنگی قضایی وارد 
مخفیگاه شــده و متهم مورد نظر را به همراه 
دو همدستش دستگیر کردند که در بازرسی از 
محل 140 قطعه مسروقه از خودروهای سرقت 

شده توسط آنان به دســت آمد. به گفته وی 
اعضای این باند در بازجویی ها به 8 فقره سرقت 
در یک شب و در کمتر از چهار ساعت اعتراف 
کردند که تحقیقات از آنان با توجه به کشــف 
یک موتورسیکلت و تعداد زیادی گوشی های 
تلفن همراه سرقتی همچنان ادامه دارد. ادامه 
این خبر به نقل از سرپرست بازرسی فرماندهی 
انتظامی خراسان رضوی حاکی است، یکی از 

تیم های گشــت موتوری یگان امداد مشــهد 
هنگام انجام وظیفه در منطقه اسماعیل آباد این 
شهر به راننده یک پژو 206 مشکوک شده و آن 
را متوقف کردند. این مأموران سپس با توجه به 
کشف تعدادی اموال مسروقه و ادوات استعمال 
موادمخدر صنعتی، قصد انتقال راننده به مقر 
انتظامی را داشــتند که او بــرای رهایی خود، 
هشت میلیون ریال وجه نقد به عنوان رشوه به 
مأموران پیشنهاد داد اما مأموران وظیفه شناس 
ضمن رد پیشــنهاد این متهم او را برای انجام 

تحقیقات به مقر خود منتقل کردند.

دزدان مشهدی رکورد زدند؛  8 خودرو  در 4 ساعت



خط حادثه

قاتل خانوادگی قلعه حسن خان 
پس از7سال دوباره محاکمه شد

خط قرمز: پیرمردی که در قلعه حسن خان با کلاشینکف شش نفر را کشته و 
12 نفر را زخمی کرده بود پس از 7سال بار دیگر محاکمه شد. 

کمیســیون پزشکی قانونی در آخرین بررســی ها اعلام کرد این فرد مبتلا به 
اختلالات شدید روانی اســت و هنگام ارتکاب جرم نیز قوه تشخیص نداشته 

است.
محمد  65ساله یکم شهریور  ماه سال 88 در کوی شابوداغیان شهر قدس اعضای 
خانواده اش را با کلاشــینکف به گلوله بست و دیوانه وار به طرف همسایه هایی 
که سراسیمه به خیابان دویده بودند، شلیک کرد. در این ماجرا زن دوم و دختر 
محمد به همراه چهار نفر دیگر از جمله دو رهگذر که یکی از آنها پسر 9ساله ای 

بود جان سپردند و 12 نفر هم زخمی شدند.
پلیس بعد از خلع سلاح پیرمرد خشن، از وی یک قبضه کلاشینکف و دو کلت 

کمری شاه کش به همراه صدها تیر جنگی به دست آورد.
این مرد که چهار دختر و 10 پسر داشت در بازجویی ها گفت: یکی از واحدهای 
آپارتمانم را مردی خریده بود که پسرش با زن دومم زهرا و دخترم صدیقه رفت 
و آمد داشت. به رفتارهای پسر جوان مشکوک بودم و چند بار به او تذکر داده 

بودم اما بی فایده بود.
عصر یکم شــهریور  وقتی به خانه ام برگشــتم پسر همسایه، پدرش و یکی از 
دوستانش را مقابل در ورودی مجتمع دیدم و به آنان اعتراض کردم ولی پسر 
جوان به من ناسزا گفت. من هم به آپارتمانم رفتم و کلاشینکفی که همیشه 
زیر تخت خوابم بود، برداشتم و به سمت زن دومم و دخترم تیراندازی  کردم. به 

پشت بام خانه رفتم و بی هدف شروع به شلیک کردم.
این مرد در شــعبه 74 دادگاه کیفری سابق اســتان تهران پای میز محاکمه 
ایستاد و گفت: عمدی به زنم شلیک کردم اما نمی خواستم دخترم را بکشم که 
مقابلم ایستاد و ناخواسته تیر به قلبش خورد. همان موقع از پله ها پایین رفتم 
و مقابل آسانســور با محمد روبه رو شدم. به او شلیک کردم اما جان سالم به 
در برد. بعد چند مرد با چوب و چماق به من حمله کردند تا کلاشینکف را از 
دستم بگیرند؛ به همین دلیل آنان را به رگبار بستم که مرد همسایه به نام پیام 
و خواهر 14ساله محمد به نام فاطمه کشته شدند. چند لحظه بعد به پشت بام 
رفتم تا اعصابم آرام شود ولی چند مرد به سمت پله ها آمدند و من هم از بالای 
ساختمان به رهگذران شــلیک کردم که مرد جوان و یک پسر خردسال هم 

کشته و تعدادی زخمی شدند.
پیرمرد که با پرداخت دیه توانسته بود رضایت اولیای دم چهار قربانی را جلب 
کند، به دوبار قصــاص، زندان و پرداخت دیه به 12 زخمی این ماجرا محکوم 
شــد اما قضات شعبه بیستم دیوان عالی کشور با بررسی موشکافانه این حکم 
و طرح ســه ایراد، حکم صادره را تأیید نکردند و خواستار رسیدگی دوباره به 

پرونده شدند.
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خط قرمز- علی محمدزاده: خیابان های منتهی به چهارراه استانبول با هر قدم 

که به این تقاطع نزدیک تر می شــوی و با هر نفس بوی آهن گداخته و خاک و 

لباس های سوخته را در روحت تلمبار می کند و بی آنکه بخواهی و بدانی بغضی 

به سنگینی ساختمان پلاسکو گلویت را می فشارد، می خواهی فریاد بزنی وقتی 

می شنوی که بخاطر سهل انگاری برخی مدیران، آتش نشانان سلحشور جانشان 
را فدا کردند.

اطراف محل حادثه نوارهای زرد کشیده شده و چشم همه آدم هایی که می بینی 

قرمز و نمناک است. بیش از 30 ساعت از به زانو درآمدن ساختمان پنجاه و چند 

ساله پلاسکو می گذرد و هر عصری که فرا می رسد غمگین تر از غروب روز قبل 
در حال تن سپردن به تاریکی است.

همچنان که شهر در سیاهی شب گم می شود گویی اندک نور امیدی که در دل 

آتش نشانان و امدادگران حاضر در صحنه برای نجات همسنگرانشان بوده هم 

تســلیم یأس می شود، با هر کس همکلام می شوی هزاران واژه در دل دارد، اما 

سخنی بر زبانش جاری نمی شود، فقط می گوید دعا کنید زودتر آن هایی را که 
زیر آوار محبوس شده اند، پیدا کنیم.

عده ای در تدارک حفاری هستند، برخی در حال بررسی مسیرهای فاضلاب و 

آن هایی که در سطح کار می کنند به چند گروه تقسیم شده اند و هر گروه از یک 

جبهه به کوهی از فولاد و ســیمان حمله ور شده اند. کمی آنسوتر اما آدم هایی 

نشسته اند که آوار حزن و اندوهشان سنگین تر از آوار این غول پیر است نزدیکان 

آتش نشــانان محبوسی که تنها از خدا یک معجزه می خواهند تا عزیزانشان را 
دوباره زنده ببینند.

 بیم و امیدها

گویی عقربه های ســاعت هم کند شده اند و دیدن کوهی از آوار در میان دود و 

تاریکی اشک ها را جاری می کند، امدادگران و آتش نشانان آرام اشک می ریزند و 

زیرلب دعا نجوا می کنند، ولی با تمام توان در حال آواربرداری هستند.

هوا هم سر ناسازگاری گذاشته و باد در میان ستون های فولادین پرسه زنان به 

دنبال راهی برای نفوذ به لایه های زیرین است، ساعت به نیمه های شب نزدیک 

شــده که به یکباره بخشی از آوار برداشــته می شود آتش محبوس نفسی تازه 

می کند و دوباره زبانه می کشد که با مقاومت آتش نشانان اندکی بعد مهار می شود.

ساعتی نگذشته که یکی از آتش نشانان فریاد می زند، گویا نشانه ای از همکارش 

را پیدا کرده، امیدها زنده می شود و چند نفر خود را به محل می رسانند گوشه ای 

از یک کپسول اکسیژن زیر آوار دیده می شود بی آنکه حرفی بزنند شروع به کنار 

زدن آوارها می کنند، اما وقتی به کپسول می رسند، جز بغض چیزی عایدشان 

نمی شود کپسول و ماسک آتش نشانی است اما اثری از آتش نشان نیست، یکی 

فریاد و ناله سرمی دهد، دیگری کپسول را در آغوش می گیرد و می گرید.

حالا آســمان هم در ماتم آن هایی که جانشــان را برای نجات جان دیگران فدا 

کرده اند بر تل مصیبت پلاســکو می گرید و کار آواربرداری اندکی مشــکل تر 

می شود، ساعت از نیمه شب گذشته که فریادی توجه امدادگران و آتش نشانان 

را جلب می کند، بخشی از پیکر یکی از جان باختگان دیده می شود، باز کند و 

کاوها با دست های تاول زده و زخمی شدت می گیرد و چند دقیقه بعد جسم بی 

جان یک آتش نشان از لابه لای آهن پاره ها بیرون کشیده می شود. نه چهره اش 

قابل شناسایی است و نه نامش قابل خواندن است.

 کشف پیکر 2 شهید

براســاس تجربه آتش نشــانان می دانند به طور حتم فرد یا افــراد دیگری از 

همکارانشان هم باید همان اطراف باشد و ساعتی بعد تلاش ها نتیجه می دهد و 

پیکر دومین شهید آتش نشان از زیر آوار بیرون کشیده می شود.

او هم قابل شناسایی نیست و هر 2 پیکر به پزشکی قانونی منتقل می شوند تا 

براساس آزمایشات DNA هویت آن ها مشخص شود.

ســگ های زنده یاب در میان آوار گردانده می شوند، اما انتظارها برای شنیدن 

صــدای واق واق ســگ ها و یافتن علایمی از یک موجــود زنده به یکبار دیگر 

بی نتیجه می ماند. ســاعت 3 بامداد گذشــته که به همه اعلام می کنند تمام 

دستگاه ها را خاموش کنند و دست از کار بکشند چون قرار است دستگاه زنده 

یاب را در سکوت شب روشن کنند جست وجوی سیگنالی در میان ویرانه های 
پلاسکو آغاز می شود.

حدود نیم ســاعت بعد ســیگنالی در ضلع غربی دریافت می شود که به گفته 

کارشناســان هلال  احمر به صورت صورتی و ضربه بوده پس از آن اســت که 

احتمال داده می شــود فرد یا افرادی در زیر آوار زنده باشــند، اما حجم آوار در 

محدوده ای که ســیگنال ها دریافت شده بیشتر از قســمت های دیگر است و 

دسترسی به لایه های زیرین دشوار، با تمام این اوصاف برای امدادگران خستگی 

معنا ندارد و با قدرت بیشــتری عملیات آواربرداری ادامه پیدا می کند آرام آرام 

خورشید از لابه لای ساختمان های اطراف به آوارهای پلاسکو سرک می کشد. 

در میان دود و غبار چهره صبحگاهی خورشید هم نارنجی دیده می شود، گویی 

او نیز مانند بسیاری از خانواده ها تمام شب را لحظه شماری کرده تا زودتر بر تل  
غمبار پلاسکو نور بپاشد.

دومین روز پس از حادثه از راه رســیده اما جز کپسول اکسیژن و پیکر 2 آتش 

نشان شهید هیچ نشانه ای از مفقود شدگان این حادثه به دست نیامده است.

همه راه های نفوذ به طبقات زیرین ســاختمان با انبوهی از فولاد و ســیمان و 

پوشــاک نیم سوخته مسدود شده و بررسی ها نشــان می دهد برای نفوذ باید 

ساختمانی در ضلع شرقی پلاسکو تخریب شود که مسیر دسترسی آسانتری را 
در اختیار امدادگران قرار دهد.

بلافاصله هماهنگی ها انجام می شود ساختمان موردنظر تخلیه وعملیات تخریب 
آن آغاز می شود.

 15 آتش نشان مفقود

در بخش دیگری از محل حادثه مسؤولان پس از جمع بندی اطلاعات رسیده 

به این نتیجه می رسند که تعداد آتش نشانان محبوس در زیر آوار 15 یا 16 نفر 

باشــد و احتمال داده می شود 10 نفر هم از شهروندان و کارکنان ساختمان در 
طبقات زیرین به دام افتاده اند.

یکی از افراد حاضر در محل حادثه می گوید ســیگنال هایی از یک تلفن همراه 

روشن دریافت شــده و جست وجوها برای رســیدن به محل احتمالی وجود 

آن ادامه دارد. آرام آرام اطراف محل حادثه دوباره مملو از جمعیت می شــود و 

خانواده هایی که برای دیدن دوباره عزیزانشان همچنان دست به آسمان می گیرند 
و چشم انتظار یک معجزه اند.

لحظه ها با نا امیدی می گذشت اما تحلیل سیگنالهای دستگاه زنده یاب امیدها را 

زنده کرد و احتمال زنده بودن چند نفر در موتور خانه ساختمان قوت گرفت و با 

توجه به تحلیل ضربات وارده به سازه های فلزی که نوعی پیام رسانی محسوب 

می شــود حدس و گمان ها به یقین نزدیک شد که تعدادی از آتش نشانان در 
طبقات زیرین زنده هستند.

با این حال یک منبع آگاه از زنده بودن سه آتش نشان در موتورخانه ساختمان 

پلاسکو خبر داد و گفت: متأسفانه چهار نفر از عکاسان و خبرنگاران در زیر آوار 
مدفون شده اند.

با توجه به اینکه دستگاه زنده یاب محلی که 4 تن در آنجا زنده هستند را نشان 

داده است، امداد رسانان امیدوارند بتوانند با نجات این 4 تن با روحیه بالا بقیه 

گرفتار شده ها را نجات دهند. درعین حال بنابر آخرین خبرها این 12 آتش نشان 
هنوز در زیر آوار پلاسکو گرفتارند: 

1-علی امینی فرمانده ایستگاه 2 آتش نشانی ساعت یک بامداد دیروز پیکر این 
شهید از زیر آوار بیرون آورده  شد.

2- ولی منجیری محمدی3- محســن روحانی4- محمد آقایی5- محســن 

قدیانی6 - امیر حســین داداشــی7-  فریدون علی تبار 8- علیرضا صفی زاده، 

رئیس ایســتگاه چهار آتش نشانی تهران9 - رضا نظری 10- رضا شفیعی11- 

حسین سلطانی12- علی مستوفی13 - )نام کوچک نامشخص( روحانی

همچنین قاضی شهریاری، سرپرست دادسرای جنایی نیز در محل حادثه حاضر 

شــد و در جمع خبرنگاران تعداد مفقودان اعلام شده توسط خانواده ها را شش 
نفر اعلام کرد.

گزارش قدس از آخرین اخبار آواربرداری حادثه پلاسکو

جستجوی زندگی لابه لای آتش و آوار



 فوتبال  حمید رضا عرب  شکســت خانگی استقلال 
مقابل استقلال خوزستان بار دیگر منصوریان را در وضعیت 
مخاطره آمیزی قرار داده است و اگر تیم او عصر امروز هم در 
آبادان ببازد، بعید نیســت پس از بازی با السد برکنار شود. 

منصوریان که از ابتدای لیگ تــا به امروز کج دار و مریز قدم 
برداشــته برای رهایی موقت از این وضعیت باید در آبادان 
نتیجه مطلوبی بگیرد. میزبان با وجود اینکه توانست در تبریز 
شگفتی ساز شود و تراکتورمدعی را متوقف کند اما همواره در 
خانه نتایج ضعیفی می گیرد که این پیشینه از لحاظ روانی به 
استقلال کمک خواهد کرد. گرچه از زمانی که فیروز کریمی 
سکان هدایت صنعت نفت را برعهده گرفته این تیم روی نوار 
کامیابی قدم برداشته اســت. فیروزکریمی فصل هفتم در 

استقلال سرمربی تیمی بود که منصوریان کاپیتانی اش را به 
عهده داشت. از همان روزها علاقه علی منصور به فیروز کاملا 
آشکار بود و حتی برخی معتقدند که سرمربی امروز استقلال 
همواره می کوشد همچون فیروزکریمی رفتار کند و حتی 

فن بیانش هم شبیه اوست. حال منصوریان پس از سال ها رخ 
در رخ فیروز کریمی قرار می گیرد. اما این بار فیروز سرمربی 
صنعت نفت آبادان است و منصوریان سرمربی استقلال که 
باید انتظار بکشیم و ببینم آیا سرمربی آبی ها می تواند درس 
هایی که از آقــا فیروز گرفته را امروز بــه خوبی پس بدهد، 
یا خیر؟! معمای بزرگ ترکیب اســتقلال اما بودن یا نبودن 
مهدی رحمتی است. یک استدلال این است  که منصوریان 
به رحمتی باز می گردد و برخی هم از دل تمرینات استقلال 

خبر آورده اند که سرمربی استقلال سخت پشت سر حسینی 
ایستاده و دوباره می خواهد این دروازه بان را در بازی امروز 
هم در چارچوب قراردهد. به احتمال فراوان هم همین طور 
خواهد شد و این حسینی اســت که در ترکیب اصلی قرار 

می گیرد. این گمانه زنی هــا و احتمالات اما به اندازه نتیجه 
بازی مهم نیست و همان طور که اشاره شد، منصوریان باید 
از پس صنعت نفت آبادان برآید تا راه را برای تداوم حضورش 
روی نیمکت استقلال هموار کند. پیش از بازی استقلال تیم 
های پیکان و تراکتورسازی هم در ورزشگاه اختصاصی پیکان 
واقع در شهر قدس تهران به مصاف هم می روند. پیکان بازی 
قبل خود را به صبا باخت. صبایی که عصر امروز با ماشــین 
سازی قعرنشین بازی دارد و اگردوباره برنده باشد حتی می 

تواند تا رتبه سیزدهم هم بالا بیاید. اما شاگردان مجید جلالی 
نمی خواهند بازهم شکســتی که مقابل شاگردان مرفاوی 
متحمل شدند را این بار مقابل شــاگردان قلعه نویی تکرار 
کنند. به لحاظ نفری تیم مجید جلالی سطح فنی نازل تری 

در قیاس با بازیکنان پرآوازه تراکتوســازی دارند اما قاعدتا 
این مزیت تنها نمی تواند متضمن پیروزی یک تیم باشد و 
تا سوت پایان این بازی به صدا در نیاید برنده یا بازنده بازی 
مشخص نخواهد شد. البته قلعه نویی خوب آگاه است که اگر 
از پیکان امتیاز کامل را نگیرد، به دلیل میزبانی پرسپولیس 
از گسترش فولاد که بازی نســبتا ساده تری به نظرمی آید، 
شاید فاصله امتیازی اش ازعدد 4هم تجاوز کند و از همین 
هفته ها شانس های خود را برای رسیدن به قهرمانی لیگ 

ازکف بدهد. 
یکشنبه 3 بهمن 95

ماشین سازی تبریز- صبای قم ساعت 14 
پیکان تهران- تراکتورسازی تبریز ساعت  15:45 

صنعت نفت آبادان- استقلال تهران ساعت  16:45 

هفته هجدهم لیگ برتر

منصوریان درس پس می دهد یا مردود می شود؟ هفت فولاد به بختیاررسید
ورزش:  کمیته نقل و  انتقالات اعلام کرد؛ قرارداد بختیار رحمانی و 
میثم دورقی با فولاد خوزستان در سازمان لیگ ثبت شد و کارت بازی 

این دو بازیکن هم صادر شد.
بختیار رحمانی با شــماره 7 و میثم دورقی با شماره 9 در تیم فولاد 

خوزستان بازی خواهند کرد.

معینی: استقلال تاوان تغییر نسل را 
می دهد

تسنیم: عضو هیات مدیره استقلال درباره اینکه گفته می شود دیدار 
با صنعت نفت آبادان آخرین فرصت علیرضا منصوریان خواهد بود، 
اظهار داشت: ضرب الاجلی برای کادرفنی وجود ندارد و باید به تیم 
و مربیان آرامش داده شــود. اینطور نیست که با یک شکست چنین 

اتفاقاتی بیفتد
مسعود معینی تصریح کرد: لیگ برتر تنها برای یک ماه، یک سال و 
چند سال نیست و ادامه دارد. برخی تیم ها از سال گذشته خودشان را 
ترمیم کرده و امروز قدرتمند شده اند. استقلال اما امسال تاوان تغییر 

نسل خودش را می دهد و دنبال کسب تجربه است.

قوچان نژاد: امیدوارم در ورزشگاه 
فیلیپس آیندهوون شگفت زده شوم

ورزش: تیم هیرنوین امشــب در چارچوب هفتــه نوزدهم اردویژه 
هلند میهمان تیم قدرتمند و مدعی پی اس وی آیندهوون است. رضا 
قوچان نژاد، ملی پوش ایرانی یکی از امیدهای اصلی تیم هیرنوین در 

این دیدار دشوار است.
قوچان نژاد درباره این بازی به دوربین خبری باشگاه هیرنوین گفت: 
امیدوارم در ورزشگاه فیلیپس آیندهوون شگفت زده شوم و به سه تیم  
بالای جدول رده بندی متصل شویم. ما در آغاز نیم فصل دوم اردویژه 
هســتیم و هدف اصلی ما حفظ روند فعلی و بازی با اعتماد به نفس 

برابر آیندهوون است.

رمضانی: فکری به من و جامعه داوری 
تهمت زده

فارس: مدیرعامل باشگاه نساجی در مورد اظهارات محمود فکری که 
مدعی شده رمضانی به من گفته است فلان بازیکن را بگیر تا داوری 
به سود تیم ما شود، گفت: بله صحبت های محمود فکری را خواندم. 
نمی دانم چرا ایشــان امروز چنین حرف هایی را می زند. او 14 هفته 
سرمربی تیم ما بوده چرا آن زمان این صحبت ها را نکرده و دم نزده 
است .  رمضانی تصریح کرد: فکری هم به من و هم به جامعه داوری 
اتهام زده است. اگر مدرک داشته باشد و ثابت کند گردن من از مو هم 
باریک تر است اما شاید او می خواسته با این کار و با این صحبت هایش 
جامعه داوری را علیه ما تحریک کنــد و جامعه داوری را مقابل تیم 

نساجی قرار بدهد. 

دهنوی در پی جدایی از صبا
ورزش: قاســم دهنوی، هافبک تیم فوتبال صبــای قم به دلیل 
بدقولی مسوولان این باشگاه و عدم دریافت حق و حقوقش، چند 
روزی اســت که در تمرینات تیم صمد مرفاوی حضــور ندارد. او 
خواهان جدایی از صبا اســت و این در حالی است که باشگاه هنوز 
پاسخ روشنی به این بازیکن نداده اســت. دهنوی معتقد است که 
باشگاه صبا یا باید مشکل مالی او را برطرف کند یا اینکه با جدایی 

او و صدور رضایت نامه اش موافقت کند.

مالدینی و گیگز، همبازی شمسایی در 
تیم ستارگان

نود : وحید شمسایی در تیم ستارگان جهان در کنار بازیکنان مطرح 
فوتبال دنیا بازی خواهد کرد. باشگاه بانک بیروت لبنان در نظر دارد با 
دعوت از ستاره های نامی فوتبال و فوتسال جهان، دیداری تدارکاتی 
در بیروت برگزار کند. پیش از این حضور رایان گیگز، بازیکن اسبق 
منچستریونایتد، فالکائو، اســطوره فوتســال برزیل، نبیل آکازون 
بازیکن هلندی قطعی شده بود. مدیرعامل باشگاه بانک بیروت در این 
رابطه گفت: حضور پائولو مالدینی ســتاره باشگاه آث میلان و زوران 
راکیچویچ در تیم ستارگان قطعی شده و این بازی قرار است اسفند 

94 در ورزشگاه اصلی شهر بیروت برگزار شود.

عنایتی:شاید با پیراهن صبا خداحافظی 
کنم

فارس: کاپیتان تیم فوتبال صبای قم گفت: دوســت داشــتم با 
پیراهن استقلال خداحافظی کنم اما ظاهرا قسمت این است که با 
پیراهن صبا به فوتبالم پایان بدهم. رضا عنایتی در خصوص غیبت 
چند روزه اش در تمرینات صبا گفت: من در کلاس های مربیگری 
حضور داشــتم و با هماهنگی کادر فنی در این کلاس ها شــرکت 
کردم اما تیم را در ســفر به تبریز همراهــی خواهم کرد.  وی در 
خصوص اینکه آیا در صبا ماندنی است یا رفتنی، گفت: من دوست 
داشتم در شهر خودم مشــهد از فوتبال خداحافظی کنم ولی در 
ابتدای فصل اتفاقاتی افتاد که نتوانســتم در آنجا باشم. از خداداد 
عزیزی هم ممنونم که این لطــف را در حق من کرد اما واقعا الان 
چیزی دست من نیست و نمی توانم کاری انجام دهم. تا الان که با 
شما صحبت می کنم باشگاه با انتقال من به مشهد مخالفت کرده 
اســت. عنایتی تاکید کرد: بعد از اینکه نشد در استقلال از فوتبال 
خداحافظی کنم در مشهد هم فعلا این اتفاق نیفتاده و مثل اینکه 

قسمت این است که در صبا از فوتبال خداحافظی کنم.

نتایج هفته نوزدهم لیگ برتر فوتسال
ورزش: هفته نوزدهم لیگ برتر فوتسال در حالی برگزار شد که تیم 
صدرنشین گیتی پسند به روند پیروزی های خود ادامه داد و توانست 

برابر تیم شهرداری ساوه به برتری پرگل برسد.
نتایج هفته نوزدهم لیگ برتر فوتسال به این شرح است:

* آذرخش بندرعباس یک - مس سونگون ۳
* دبیری تبریز 5 - شهروند ساری صفر

* شهرداری ساوه ۲- گیتی پسند اصفهان 4
* یاسین پیشرو قم 4 - ارژن شیراز ۳

* طرح و توسعه الوند یک - مقاومت البرز ۲
* دانشگاه آزاد ۳ - تاسیسات دریایی 4

* فرش آرا مشهد - حفاری اهواز 

ضد حمله

برگزاری تمامی رقابت های باشگاهی به یاد 
شهدای آتش نشان 

ورزش: مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال در نامه ای به حیدر بهاروند اعلام کرد: 
شهادت جمعی از ماموران فداکار و وظیفه شناس سازمان آتش نشانی و شماری 
از شهروندان ایرانی در حادثه ساختمان پلاسکو، مردم قدرشناس ایران را عزادار 
کرد. جامعه فوتبال ضمن ابراز همدردی با خانواده های این ماموران آتش نشان و 
همه خانواده های عزادار اعلام می کند تمامی رقابت های باشگاهی در همه رده ها 
وسطوح از لیگ برتر تا لیگ های دســته اول و دوم و سوم به احترام این شهیدان 
وظیفه شناس به نام آنها برگزار شود و فدارکای و وظیفه شناسی این ماموران در 

تمامی رقابت ها گرامی داشته شود.
به همین دلیل تمامی رقابت های باشگاهی با قرائت فاتحه  برای آن شهیدان و یک 

دقیقه سکوت  به احترام آنها آغاز شود.

کمالوند: پرسپولیس را به خاطر تراکتورسازی 
متوقف می کنیم

تسنیم: سرمربی گســترش فولاد درباره دیدار روز دوشــنبه تیمش مقابل 
پرسپولیس، اظهار داشــت: این بازی برای ما یک دیدار معمولی مانند همه 
بازی های دیگر اســت که بیشتر از سه امتیاز ندارد. پرســپولیس تیم بزرگی 
اســت و به همین خاطر بازیکنان ما انگیزه زیادی برای رویارویی با تیم این 

تیم دارند.
فراز کمالوند ادامه داد: می خواهیم هر طور که شــده از ورزشگاه آزادی با امتیاز 
بیرون بیاییم. اگر گسترش فولاد بتواند در آزادی از پرسپولیس امتیاز بگیرد، به نفع 
تراکتورسازی است. امیدوارم هواداران تراکتورسازی دوشنبه در تهران از گسترش 
فولاد حمایت کنند، چون در صورت متوقف شدن پرسپولیس، تراکتورسازی هم 

این شانس را پیدا می کند که به دوباره صدر جدول نزدیک شود. 14

تلگرامی

1

  دیمیتری کریچنکو، مربی تیم روستوف در پاسخ به پرسش خبرنگار سایت 

چمپیونات روسیه در مورد قرارداد سعید عزت اللهی و غیبت او در اردوی امارات 
گفت: نمی دانم چه اتفاقاتی رخ می دهد. اطلاعی دربــاره ماندن عزت اللهی یا 

رفتنش از تیم روستوف ندارم.
  سرمربی پرتغالی تیم المپیاکوس در نشست خبری پیش از بازی هفته 
هفدهم سوپر لیگ یونان در پاسخ به عدم حضور نام انصاری فرد در لیست 

هجده نفره تاکید کرد : انصاری  فرد انتخاب او نیست و نیاز به زمان دارد.
  مدیر روابط عمومی پرسپولیس گفت: باشگاه پرسپولیس با همکاری کانون 
هواداران، در بازی این هفته خود روی ســکوها طرح موزاییکی را برای نمایش 

نمادی از آتش نشانی به اجرا می گذارد.
 فریبرز محمودزاده  رئیس کمیته نقل و انتقالات ســازمان لیگ 

اعلام کرد: زمان نقل و انتقالات لیگ دســته یک روز چهارشنبه به 
پایان می رسد.

  رضا درویش مدیرعامل سایپا در مورد دلیل غیبت حسین فرکی در تمرین 
روز پنجشنبه و شایعه استعفای او از سرمربیگری ســایپا گفت: خدا نکند آدم 
مریض شود! حســین فرکی به دلیل بیماری قلبی که داشت روز پنجشنبه در 

تمرین حاضر نشد و به بیمارستان رفته بود.
  سرخپوشــان تهرانی که  روز دوشــنبه در تهران به مصاف تیم 
گسترش فولاد تبریز خواهند رفت دو جلسه تمرین آخر خود را پشت 

درهای بسته انجام می دهد. 
 عباس ترابیان رئیس کمیته فنی فوتسال از اعزام تیم ملی فوتسال ایران به 

کرواسی برای برگزاری دو دیدار تدارکاتی در این کشور خبر داد.

  مهدی پرهام مالک باشگاه نســاجی مازندران از قطع همکاری با 
حسین مسگرساروی و انتخاب ساکت الهامی به عنوان سرمربی جدید 

این تیم خبر داد.
 برونو اولیویرا ماتوس هافبک برزیلی تیم صنعت نفت آبادان مشــکلی برای 
دیدار امروز این تیم مقابل استقلال ندارد و فیروز کریمی در این دیدار می تواند 

از او استفاده کند.
 رئیس فدراسیون فوتبال، حکم مشاور فرهنگی خود را رسما ابلاغ 

کرد. مهدی تاج در حکمی، غلامحسین زمان آبادی را به عنوان مشاور 
خود در امور فرهنگی منصوب کرد.

 لوســیانو پریرا معروف به شیمبا که در بازی گســترش فولاد مقابل پیکان 
مصدوم شد، مشکلی برای همراهی تیمش مقابل پرسپولیس ندارد.

تیموریان: استقلال 
می تواند پلی برای 

بازگشتم به تیم ملی 
باشد

ورزش: آندرانیــک تیموریان پس از 
ثبت قرارداد شش ماهه در هیات فوتبال 

در پاسخ به این ســوال که وضعیت بدنی اش چگونه اســت، گفت : من تمرین 
می کنم. مقابل فولاد هم برای ماشین سازی بازی کرده ام و کاملا سالم هستم.

وی در پاسخ به این ســوال که آیا اســتقلال می تواند پلی باشد برای رسیدن 
دوباره او به تیم   ملی، عنوان کرد: 1۰۰ درصد می تواند این اتفاق رخ دهد. من در 
استقلال خاطرات خوبی را پشت سر گذاشته ام و امیدوارم که بتوانیم با نتایج 

خوبی که می گیریم دل هواداران را شاد کنیم.

مهاجری: هدفمان 
قرار گرفتن بین شش 

تیم اول است
ایسنا: رضا مهاجری سرمربی پدیده 
مشهد درباره  دیدار با نفت تهران گفت: 
امسال شــاهد لیگ پویایی هستیم و 

هیچ تیمی از پیش برنده نیست. نفت با کادرفنی خوبش توانسته نتایج درخوری 
بگیرد و تا اینجای فصل عملکرد مناسبی داشته است. ما در این دیدار میزبان 
هستیم و باید از این امتیاز استفاده کنیم و فقط به کسب سه امتیاز و رسیدن به 
رتبه های بالایی جدول می اندیشیم. اگر قرار بود هدفم کسب رتبه هایی بین نهم 
تا دوازدهم باشــد، اصلا ادامه نمی دادم. بارها به بازیکنانم گفته ام که هدفمان 

قرار گرفتن بین شش تیم اول است. 

ذوالفقارنسب:
کی روش می خواهد 

اخراجش کنند تا تمام 
پولش را بگیرد

تسنیم: بیژن ذوالفقار نسب با بیان این 
جمله »کــی روش می خواهد اخراجش 

کنند  تا تمام پولش را از فدراســیون فوتبال بگیرد«، گفــت: با پولی که ما به 
کی روش پرداخت می کنیم، می توانیم یک مربی هم سطح با او را استخدام کنیم 
اما این آقا استعفا نمی کند و دوســت دارد فدراسیون فوتبال اخراجش کند تا 

بتواند به تمام حق وحقوقش برسد. 
شاید او پیشــنهاد بهتری دارد و با تیم های دیگری به توافق رسیده که دیگر 

نمی خواهد در ایران بماند.

یکشنبه  3 بهمن  1395
  23ربیع الثانی 1438 22 ژانویه 2017  سال سی ام  شماره 8317  

دوست داشتم با استقلال خداحافظی کنم

آرش برهانی: با پدیده مذاکره کردم
قدس آنلاین: آرش برهانی در گفت وگویی نسبتا 
صریح به انتقاد از وضع مدیریتی باشگاه استقلال 
پرداخت و پیرامون جدایی اش از این تیم و پیکان، 
فساد در فوتبال، نحوه جذب بازیکن برای علیرضا 
منصوریان و ... صحبت هایی مطرح کرد که مشروح 

آن را در زیر می خوانید:

* اندازه فساد در فوتبال را نمی دانم
من بازیکن فوتبال هســتم و وقتی این ناپاکی ها 
را می بینم ناراحت می شــوم؛ با حرف مســؤولان 
فدراســیون که می گویند در فوتبال فساد وجود 
دارد ولی مقدار آن کم است موافق هستم؛ میزان 
اندازه گیری فساد در فوتبال را نمی توانم تعیین کنم 
و نمی دانم طبق چه منطقی این حرف را می زنند اما 
فساد وجود دارد درحالی که نباید حتی کمی وجود 

داشته باشد تا فوتبال پاکی ببینیم.
* ندیدم با فساد در فوتبال مقابله کنند

طی سال های اخیر مدیران فوتبالی صحبت های 
زیادی برای مقابله با فساد در فوتبال مطرح کردند 
ولی در عمل چیزی ندیدم؛ شاید هم شده باشد و 

من آن را مشاهده نکردم؛ درمورد پایه ها صحبت 
زیادی مطرح شده ولی اقدامی صورت نگرفته است
* بعد از مصدومیت فرصت بازی پیدا نکردم

حرف های آقای مجید جلالی که گفتند وزن کم 
کردم، با مصدومیت مواجه شدم و ... کاملا درست 
بود و اتفاقات خیلی ســختی پشت سر گذاشتم؛ 
با اینکه بدنســازی خوبی در ابتدای فصل انجام 
دادیم اما هفته دوم مصدوم شــدم؛ در 15 ســال 
حضورم در فوتبال، مصدومیتی بیشتر از دو، سه 
هفته نداشتم اما در دقیقه 15 دومین مسابقه برابر 
صبا آسیب دیدم و متاسفانه چهار ماه از لیگ دور 
شدم؛ به دلیل وقفه بازی ها نیز چند هفته را بیشتر 
از دست ندادم اما وقتی مصدومیتم خوب شد و به 
شرایط مطلوبی دست یافتم متاسفانه فرصت بازی 

به من نرسید.
* ناراحتی من برای دیگران راحت بود

همیشه دوســت داشــتم در اســتقلال باشم و 
فوتبالم را در این تیم تمام کنم؛ چهار، پنج ســال 
پیش یادم نمی رود وقتی هواداران کمی ناراحت 
بودند که اســتقلال را ترک کنم گفتم در این تیم 

می مانم چون دوست نداشــتم تماشاگران نگران 
شوند؛ درحالی که ناراحتی کادر فنی، بازیکنان، 
تماشــاگران و همه و همه برای من نگرانی به 

وجود می آورد اما دیدیــم ناراحتی من برای 
دیگران راحت بود؛ 

نه  ســفا متا
هد  شــا

بودیم و 

خیلی از هواداران 
می داننــد چطور 
از استقلال بیرون 

آمدم.
* تماشــاگران 
استقلال حق دارند

بــه دلیل صبــر کم 
هــواداران می گویــم 
باید بازیکن بــزرگ در 
استقلال حضور داشته 
باشــد؛ واقعــا هم 
تماشــاگران حق 
دارند؛ آنها عاشق 
استقلال هستند و 
وقتی تیم می بازد 
ببینید چه بلایی 
ســر او می آید و 
شاید هم ناراحتی 
او به اطرافیان اش 

هم منتقل شود.

* تغییرات مجید جلالی
آقای جلالی امســال با زمانی که در پاس قهرمان 
شدیم خیلی فرق کرده بود؛ بحث بهتر شدن نیست 
اما برخی رفتارها به دلیل گذشــتن ســن و سال 
تغییر کرده بود اما من به ایشان احترام می گذارم 
و دوست شان دارم؛ آقای جلالی از نظر فنی مربی 
بادانشی در ایران اســت اما در یک سری مسائل 
دقت نداشتند و من هم اصلا در جایگاهی نیستم 

که خدایی ناکرده بخواهم از ایشان ایراد بگیرم
* حضور در پدیده

صحبت هایی با آقای ذوالفقاری از باشــگاه پدیده 
داشتم ولی باید ببینیم چه اتفاقی می افتد.

* انتقاد از مدیریت باشگاه استقلال
از نظر من آقای افتخاری انســان بسیار خوب، با 
شــخصیت و مهربانی است اما متاســفانه به درد 
چنین تیمی که آنقدر حاشــیه و ریزه کاری دارد 
و از ســوی دیگر جایی هم تجربه مدیریت باشگاه 
فوتبالی به این شکل نداشتند و همچنین سریعا به 
اســتقلال آمدند، نمی خورد؛ باشگاه داری تفاوت 

زیادی با مدیریت فوتسال دارد. 

ورزشـــی

حمایت هیات مدیره یا برکناری ؟ 
فاطمه صمدی: علیرضا منصوریان روی لبه تیغ قرار دارد 
.همان طور که این اتفاق برای رضا افتخاری هم در حال رخ 
دادن است .استقلال ، آن استقلالی هنوز نیست که هوادار 
می خواهد .فارغ از نتیجه بازی ، یکی از مشکلات حال حاضر 
استقلال زیبا بازی نکردن این تیم و نوسان تکراری اش است 
.نوسانی که حالا شاید با جذب جباروف و آندرانیک تیموریان 
رفع شده و با پیشرفت استقلال همراه باشد . درست یک روز 
بعد یعنی فردا جلسه هیات مدیره استقلال برگزار می شود و 

تصمیم در خصوص وضعیت کادر فنی استقلال .
آبی ها اگر امروز در آبادان برنده باشــند ، جلسه فردا هیات 
مدیره اســتقلال با حمایت از منصوریان همراه می شود اما 
باخت یا حتی تساوی ممکن اســت تصمیمات دیگری را از 
سوی هیات مدیره استقلال همراه کند .مخصوصا حالا که 
برخی از اعضای هیات مدیره استقلال تمایل چندانی به ادامه 

همکاری با منصوریان ندارند .



ملی پوش المپیکی دوچرخه سواری در گفت و گو با قدس:

به خاطر ماليات 60 ميليوني قيد قهرماني آسيا را زدم
 دوچرخه سواری  رها حاتمی   بعد از كلي انتقادي كه از 
رئيس فدراسيون در آستانه انتخاباتش داشت، باز به اردوي تيم 
ملي دعوت شد اما به عســلويه نرفت و با اين غيبت قيد حضور 
در رقابت هاي قهرماني آسيا را زد. با اين رفتار اين ذهنيت پيش 
مي آيد كه مي خواهد براي هميشــه دوچرخه سواري را كنار 
بگذارد اما وقتي سر صحبت باز مي شــود، مي گويد كه مشكل 
مالياتي مانعش شده و با وجود همه نقدهايي كه داشته و دارد، 
اما مهدي ســهرابي فعلا برنامه اي براي پايــان دادن به دوران 
قهرماني اش ندارد. به بهانه نرفتن بــه اردوي تيم ملي و حال و 
هوايي كه فدراسيون بعد از مجمع انتخاباتي دارد، دقايقي با اين 

ركابزن با تجربه همكلام مي شويم.
*مثل اينکه قید حضور در تیم ملي دوچرخه ســواري 

را زده اي؟
چرا؟

*خب به اردو دعوت شده اي اما نرفته اي. آن هم بعد از 
كلي ســر و صدايي كه قبل از انتخابات، شما و تعدادي 
ديگر از اهالي اين رشته علیه رئیس فدراسیون داشتید.

اول اين نكته را بگويم كه ما با رئيس فدراسيون مشكلي نداشتيم.  
ما به حضور برخي افراد كنار ايشان نقد داشتيم. هميشه براي 
من سؤال بوده و هســت كه چرا فردي در فدراسيون بايد كلي 
پست داشته باشد و براي همه چيز تصميم بگيرد. از سرمربيگري 
تيم ملي مردان گرفته تا مديريت تيم بانــوان. هنوز هم به اين 

موضوع نقد دارم.
*با اين حال نبايد انتظار مي داشــتي كه به اردو دعوت 

شوي.
اينكه چه كســي دعوت شود يا نشــود، نظر فدراسيون و كادر 
فني اســت. اما به هر حال مرا دعوت كرد كــه بابت اين دعوت 

تشكر كردم.
*اما نرفتي. نرفتنت در پي انتقادهايت بود؟

به هيچ وجه. من زماني كه لازم بود، حرف را زدم و دليلي ندارد 
اين مساله ادامه پيدا كند. اردوي تيم ملي زماني تشكيل شده 
كه من مشكل شخصي دارم. در اصل براي زميني كه در زنجان 
دارم، به مشــكل مالياتي خورده ام و به همين خاطر در نامه اي 
به فدراســيون اعلام كردم كه نمي توانم در اردو باشم. نه قهري 
بوده، نه دلخوري. موضوع 60 ميليون تومان پول بوده كه بايد 

مي ماندم و حلش مي كردم.
*با اين وضعیت رقابت هاي قهرماني آسیا كه اسفندماه 

در بحرين برگزار مي شود را از دست دادي.
فدراسيون اعلام كرده بود كه هر كسي در اردوي عسلويه نباشد، 
نمي تواند به رقابت هاي قهرماني آســيا برود. با اين شرايط من 
ديگر فرصتي براي حضور در رقابت هاي قهرماني آســيا ندارم. 

فعلا خودم تمرين مي كنم تا ببينم چه مي شود.
*پس قصد خداحافظي نداري؟

نه. چرا بايد خداحافظي كنم؟ البته چيزي در دوچرخه سواري 
نمانده كه به آن نرسيده باشم. اما مي خواهم تا زمانيكه بدنم جواب 
مي دهد، ادامه بدهم. اگر براي حضور در المپيك ريو مدعي بودم، 
به اين خاطر بود كه بدنم خيلي خوب بود و جواب يك مســابقه 
سنگين مثل المپيك را مي داد. اما الان المپيك و اتفاق هايش را 
فراموش كرده ام و نمي خواهم به اين موضوع فكر كنم. اما شرايط 
بدني ام همان است و با اينكه به اردوي تيم ملي نرفتم، اما هر روز 
تمرين مرتب را دارم تا بدنم آماده باشد. آدمي هم نيستم كه اگر 
بدانم شرايط بدني خوبي ندارم، اصرار به ماندن داشته باشم. خودم 

را تحميل نمي كنم و تا هر وقتي كه خوب باشــم، مدعي حضور 
در تيم ملي مي مانم. روزي هم كه احساس كنم ديگر نمي توانم 

ورزش حرفه اي انجام دهم، مي روم دنبال زندگي ام.
*گويا بــراي لیگ هم هنــوز با باشــگاهي به توافق 

نرسیده اي.
بيشتر تيم ها نفرات شان را بستند اما نه تيمم با من صحبتي كرد 
نه من با مسوولان پتروشيمي، تماس داشتم  به يك نوعي، كاري 

به كار هم نداشتيم.
*بي تیم ماندن يعني اينکه مهدي سهرابي ديگر خواهان 

ندارد؟
نه. من ســال قبل روزهاي خوبي در تيم باشگاهي ام داشتم اما 
خواستم شرايطم قدري تغيير كند. به همين خاطر فعلا بازيكن 
آزاد هستم. وقتي بازيكن آزاد باشم، هر زماني از ليگ مي توانم 

به يك تيم ملحق شوم.
*پس مي خواستي مدتي استراحت كني.

نه به اين شكل. به هر حال من هم شرايط خودم را دارم.
*به تیم ملي برگرديم. ركابزنان به اردوي عسلويه رفته و 

آنجا تمرين مي كنند. با توجه به شرايط آلودگي هواي اين 
منطقه، فکر مي كني فدراسیون برنامه مناسبي داشته؟

ركابزنان استقامت چاره اي ندارند جز اينكه در اين منطقه باشند. 
چراكه تنوع جاده اي دارد و در زمستان چاره اي نيست جز اينكه 
در عسلويه تمرين كنيم. جايي مثل كيش از نظر شرايط آب و 
هوايي خوب است اما 40 كيلومتر جاده دارد كه كفي است و اصلا 
به درد تمرين استقامت نمي خورد. فدراسيون چاره اي نداشته و 

مجبور شده كه در عسلويه اردو بگذارد.
*دوچرخه سواري همیشــه براي جاي تمرين مشکل 

داشته. بیشتر هم اين مشکل در پیست ديده شده.
برايم جالب است كه هيچ اتفاقي نمي افتد. در اين چند سالي كه 
من در دوچرخه سواري هستم، ميلياردها ميليارد براي ساخت 
پيست هزينه شده اما هنوز يك پيست استاندارد نداريم. براي 
مشكل جاده كه نمي توانيم كاري كنيم اما حداقل براي پيست 
كه مي توانيم كاري كنيم كه يك پيست داشته باشيم تا مجبور 
نشويم كلي خرج كنيم و براي تمرين به كشورهاي ديگر برويم. 
زماني كه وزير ورزش اســتاندار زنجان بود، نشــان داد كه به 
دوچرخه ســواري توجه دارد. من اميدوارم اين نگاه به وزارت 
ورزش رفته باشد و بالاخره ما شــاهد اقدامي براي ساخت يك 
پيست چوبي استاندارد باشيم.ما مدتي قبل اقدام كرديم كه با 
معاون وزير ورزش يعني دكتر سجادي جلسه بگذاريم و درباره 
مشكلاتمان حرف بزنيم. اما جالب بود كه بعد از كلي درخواست، 
دكتر سجادي حاضر نشد با ما جلسه اي داشته باشد. حالا اينكه 
حرف ما درست يا غلط باشد، مهم نيست. ايشان مي توانستند 
به ما بگويند كه نظراتتان اشتباه هســت اما حداقل براي ما كه 
چندين مدال آسيايي داريم، ارزش قائل مي شدند نه اينكه حتي 
5 دقيقه براي ما وقت نگذارند. اميدوارم حالا با تغييراتي كه در 
وزارت ورزش اتفاق افتاده، آقاي سلطاني فر، بيشتر به دوچرخه 

سواري توجه كنند.
*شــايد فکر كرده اند كه مي خواهید درباره انتخابات 

صحبت كنید.
اينكه درباره چه چيزي مي خواستيم حرف بزنيم، مهم نيست.

گفتم كه ايشان مي توانستند حرف ما را رد كنند. چيزي كه براي 
ما ناراحت كننده بود اينكه ، معاون وزير بــراي قهرمانان يك 

رشته وقت نداشتند.

لیگ دسته يک بسکتبال:
تیم های بسکتبال خراسان رضوی در 

بالای جدول
علی عبداحد: هفته دوم از دور برگشت مسابقات بسكتبال دسته يك 
بسكتبال كشور با انجام 4 ديدار در شهرستانهای تهران، مشهد و قزوين 
با عنوان ميزبان پيگيری شد. تهران ميزبان تيم های ايستك كردستان 
و هيأت بسكتبال خراسان رضوی بود. تيم ايستك كردستان در مقابله با 
تيم بدون شكست مهرام در سالن بسكتبال مجموعه آزادی كاری كرد 
كارستان، بلندقامتان كردستانی طلســم پيروزی های مهرام تهران را 
شكستند و تيم مهرام بدون باخت را با نتيجه 60 بر 50 شكست دادند تا 
مهرامی ها نيز طعم شكست را بچشند! دومين تيم پايتخت نشين كه در 
تهران بازی را واگذار كردند آرارات بود. آراراتی ها در يك ديدار سنگين و 
در خانه، مقابل تيم مدعی هيأت بسكتبال خراسان رضوی تن به شكست 
دادند. خراسانی ها در يك بازی منسجم و كار خوب در دفاع با نتيجه 74 
بر 66 از سد آرارات عبور كردند. تيم پارسا مشهد نايب قهرمان نيم فصل 
در مشهد، با نتيجه 64 بر 55 تيم پرواز هوانيروز اصفهان را زمين گير كرد. 
تيم قطران كاوه گرگان در يك بازی ساده و با نتيجه 73 بر 53 تيم هيأت 
البرز قزوين را شكست داد. در پايان هفته دوم از دور برگشت، تيم مهرام 
با 17 امتياز درصدر و تيم های پارسا مشهد و هيأت بسكتبال خراسان 
رضوی هر كدام با 15 امتياز در سكوهای دوم و سوم جدولی جای دارند. 

خادم :خطر حذف كشتی از المپیک 
هنوز وجود دارد

ايسنا : رئيس فدراسيون كشتی گفت: هنوز حذف از مسابقات المپيك 
2020 و 2024 كشتی را تهديد می كند. رسول خادم عنوان كرد: در 
خيلی از كشورهای مطرح، ديگر كم تر شاهد سرمايه گذاری در كشتی 
هستيم و اكثرا يك تيم كامل ندارند كه همين اتفاقات باعث شده بود 
با حذف كشتی از المپيك مواجه شــويم كه البته اين تهديد هنوز در 
المپيك های 2020 و 2024 برای اين ورزش وجود دارد. با اين حال 
كشورهای ديگر در رشته های ورزشی مختلف نيز قدرتمند هستند و 
می توانند مدال های ديگری كسب كنند. خادم در خصوص اين كه به 
گفته كارشناسان، برگزاری جام تختی در دو روز در سه رشته فرنگی، 
آزاد و پهلوانی بسيار فشرده و خسته كننده است و تيم ها را فرسوده 
می كند و حتی پخش زنده مسابقات را تحت تاثير قرار می دهد، عنوان 
كرد: در ابتدا سه روز پيش بينی شده بود و قرار بود هر رشته در يك روز 
برگزار شود و در متن دعوت نامه ابتدايی نيز سه روز ذكر شده بود ولی 
واقعيت اين است كه به دليل هماهنگی  برای برگزاری جام تختی در 
يكی از استان ها، پيدا كردن ميزبان و برنامه ريزی در مدت كم كار ساده 
ای نبود. پس از مشخص شدن قطعی ميزبان نيز زمان ارسال دعوت 

نامه ها به تعطيلات كريسمس برای تيم های خارجی برخورد كرد.

مهدی زاده: كاراته ايران مديون 
طباطبايی است

ايسنا: قهرمان رقابت های جهانی اتريش مدعی است طباطبايی يك 
ثبات و آرامش را در كاراته ايران حكم فرما كرد و اميدوار است فرجی بتواند 
اين مسير را ادامه دهد.  امير مهدی زاده گفت: انتخابات خوب برگزار و 
فرجی به عنوان رييس جديد فدراسيون انتخاب شد. وظيفه خود می دانم 
به عنوان ملی پوش و كسی كه توانسته عناوين خوبی را در رقابت های 
مختلف كسب كند از طباطبايی و مديريت او تشكر كنم، چرا كه او به خوبی 
توانست در 14 ماه حضور خود، كاراته را هدايت كند و حواشی را از بين ببرد 
و كاراته كشور را به يك ثبات برساند. كاراته ايران مديون طباطبايی است.

انصراف نوشاد از مرحله دوم انتخابی 
تیم ملی

تسنیم: ملی پوش تنيس روی ميز كشــورمان از حضور در مرحله 
دوم رقابت هــای انتخابی تيم ملی انصــراف داد.  مرحله دوم رقابت 
های تنيس روی ميز انتخابی تيم ملی در آكادمی بين المللی تنيس 
روی ميز آغاز شده است. در دور نخست از اين مرحله قرار بود نوشاد 
عالميان به مصاف محمدعلی رويين تن برود، اما ملی پوش كشورمان 
به دليل مصدوميت از حضور در اين مرحله انصراف داد تا مســابقات 

بدون حضور برادران عالميان پيگيری شود.

اسامی ۹ دوپینگی اعلام شد
ورزش: دكتر غلامرضا نوروزی با بيان اينكه نمونه A يك فوتساليست نيز 
مثبت اعلام شده و پرونده او در حال طی كردن روال قانونی است، اسامی و 

ميزان محروميت ۹ ورزشكار دوپينگی را به اين شرح اعلام كرد:
1-ريحانی خاتونی )دوچرخه ســواری( به مدت چهار ســال)از 22 

خرداد ۹5 تا 21 خرداد ۹۹( 
2-سعيد نظام آباد )هندبال( به مدت چهار سال)از 23 شهريور ۹5 

تا 22 شهريور۹۹( 
3- اميرحســين محمد ملكی )كبدی( به مدت چهار ســال)از 27 

شهريور ۹5 تا 26 شهريور ۹۹( 
4-عليرضا حقی )دوچرخه سواری(، به مدت چهار سال)از 23 شهريور 

۹5 تا 22 شهريور۹۹(  
5- حميــد ابراهيمی نژاد )مربی دووميدانی( از ســوم مهرماه۹5 به 

طور  مادام العمر 
6- پوريا احمدی )مربی دووميدانی( از دوم آبان ماه ۹5 به طور  مادام 

العمر 
7- علی كيادليری)وزنه برداری( به مدت چهارسال)از سوم مهرماه ۹5 

تا دوم مهرماه ۹۹( محروم شد.
۸- مهدی نبی الهی)وزنه برداری( به مدت چهار سال)از سوم مهرماه 

۹5 تا دوم مهرماه ۹۹( 
۹- مصطفــی افضلی)ورزش هــای جانبازان و معلوليــن( به مدت 

چهارسال)از 26 بهمن ماه ۹4 تا 25 بهمن ماه ۹۸( 

خبر

 يكشنبه 11/3  ساعت: 15:30
هفته 22 ليگ برتر انگليس : ساوتهمپتون - لسترسيتی

زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 11/3 ساعت: 17:45
هفته 22 ليگ برتر انگليس : آرسنال - برنلی

زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 11/3 ساعت: 20:00
هفته 22 ليگ برتر انگليس : چلسی - هال سيتی

زنده از شبكه ورزش

ورزش در سیما

15

مالدينی: افتخارات 
من در میلان را 

دوناروما می تواند 
تکرار كند

گل: اسطوره فوتبال ايتاليا و باشگاه آث 
ميلان به جيانلوئيجی دوناروما، دروازه بان 

17ساله باشگاه توصيه كرد اگر می خواهد هميشــه در قلب طرفداران روسونری 
باقی بماند، علاقه باشگاه های ديگر به خود را ناديده بگيرد. پائولو مالدينی كه 7جام 
قهرمانی ليگ و 5جام قهرمانی باشگاه های اروپا در كارنامه دارد معتقد است: من 
اميدوارم دوناروما دوران فوتبالی مانند من داشته باشد و فكر می كنم خودش نيز برای 
چنين چيزی اميدوار است. در دهه نود، ميلان در دو مقطع به مشكلاتی خورد و من 
دو پيشنهاد از چلسی و آرسنال داشتم اما هيچ تمايلی برای خروج از ميلان نداشتم.

گوارديولا: شايد من 
به اندازه كافی خوب 

نیستم
گاردين: سرمربی منچسترسيتی به 
دفاع از بازيكنــان تيم خود پرداخته 
و تاكيد كرد شــايد او به اندازه كافی 

برای آن ها خوب نيســت. پپ گوارديولا می گويد: آن هــا بازيكنان خوبی 
هستند و برايشان احترام قائلم، چرا بايد در جواب منتقدان بگويم بازيكنانم 
خوب نيستند؟ متوجه نمی شوم كه چرا برای چنــــين بازيكنان حرفه ای، 
احترام مورد نياز گذاشته نمی شــود و مردم می گويند آن ها به اندازه كافی 
برای من بازيكنان خوبی نيستند؛ شايد من به اندازه كافی برای آن ها خوب 

نيستم.

بازگشت جرارد به 
لیورپول

بی بی سی اســپورت: اســطوره 
ليورپول ماه آينده به باشگاه سابقش باز 
خواهد گشت تا مربيگری تيم آكادمی 

را به دست بگيرد.
مجموعه آكادمی باشگاه ليورپول در بخش كركبی در ليورپول قرار دارد و تلاش 

دارد تا بازيكنان جوان را با اصول حرفه ای فوتبال آشنا كند.
جرارد كه حدود سه ماه پيش پيشنهاد سرمربيگری تيم ام كی دانز، در دسته های 
پايين تر انگليس را رد كرده بود، بعد از خداحافظی از دنيای فوتبال حضور ثابتی 
در آكادمی باشگاه ليورپول داشته، اما اكنون با سمت مشخصی به باشگاهی كه 

17سال در آن بازی كرد باز خواهد گشت.

تهديد لايپزيگ جدی است

بایرن قهرمان نيم فصل شد 
ورزش: بايــرن مونيخ بــا برتــری 2-1 مقابل 
فرايبــورگ در آخرين بازی نيم فصل نخســت 
بوندســليگا برای بيســت و دومين بار در تاريخ 
رقابتهای بوندسليگا قهرمان نيم فصل شد. نكته 
جالب اينكه 1۸ بار از 21 دفعــه ای كه اين تيم 
قهرمان نيم فصل ليگ باشگاهی آلمان نام گرفته، 
باواريايی ها در پايان فصل جــام قهرمانی را هم 
بالای سر برده اند. اين بيست و هفتمين پيروزی 
پياپی بايرن مقابل يك تيم تــازه صعود كرده به 
بوندســليگا به شــمار می رفت. آخرين شكست 
بايرن مقابل چنيــن تيم هايی درســال 2010 
مقابل كايرزسلاترن رقم خورده بود. دراين بيست 
و هفت مســابقه بايرن در مجموع ۸7 گل به ثمر 
رسانده و تنها 13 گل دريافت كرده است.  روبرت 
لواندوفســكی با دو گلی كه برای تيم آنچلوتی به 
ثمررســاند، بايرن را برای ششــمين سال پياپی 
قهرمان نيم فصــل معرفی كــرد. گل دوم او كه 
هفتمين گلش در پنج بازی اخير ليگ به شــمار 
می رفت، در دقيقه ۹1 حاصل شد و اين درحالی 

بود كه هابرر گل اول بــازی را برای فرايبورگ به 
ثمررســانده بود. با اين دو گانه، مهاجم لهستانی 
سرخپوشــان مونيخی در اين فصل چهارده گله 

شد.
 به هرحال به رغم كسب عنوان قهرمانی نيم فصل، 
كارلتــو می داند كه بيش از اين بايــد برای بهبود 
ســبك بازی بايرن تلاش كند. اين چهارمين بار 
در رقابت هــای اين فصل ليگ بــود كه بايرن در 
15 دقيقه نخست مسابقه از حريفش گل دريافت 
می كرد و جالب اينجاست تنها تيمی كه عملكردی 
بدتر از باواريايی ها در اين زمينه داشته، لايپزيگ 

بوده است. 
آنچلوتی بعد از مسابقه مدعی شد كه بايرن اراده و 
انگيزه زيادی برای پيروز شدن دراين مسابقه نشان 
داده و پيروزی برابر حريفش را بعد از يك ماه وقفه 
ليگ به دليل تعطيلات زمستانی مهم دانست.» با 
حريف سختی روبرو شديم. اما خوب بازی نكرديم، 
به خصوص در نيمه نخســت. اما از شخصيتی كه 
تيم نشان داد، خوشم آمد. انگيزه بازيكنان ما سبب 

كسب اين پيروزی در پايان مسابقه شد. شخصا از 
نحوه بازی تيم راضی نيســتم ولی از كســب اين 

نتيجه خوشحالم.«
بايرن با اين نتيجه به طور موقت شــش امتياز از 
آربی لايپزيگ رقيب اصلی خود كه روز شــنبه به 

مصاف اينتراخت فرانكفورت رفت، پيش افتاد.
شكی نيست كه آنچلوتی هم می داند روند پرافت 
وخيز باواريايی ها در آغاز ايــن فصل نمی تواند 
تضمينی برای قهرمانی اين تيم و تكرار قهرمانی 
های پياپی سالهای اخير باشد. بزرگ ترين خطری 

كه اين هدف را تهديد می كند، ظهور غيرمنتظره 
لايپزيگ در فوتبــال آلمان و احتمال شــگفتی 
آفرينی آنها در پايــان فصل خواهد بــود. بازی 
برگشــت دو تيم روز 13 ماه مه و يك هفته پيش 
از پايان رقابت های اين فصــل ليگ خواهد بود. 
آربی بدون ترديد شــانس گرفتن ســهميه ليگ 
قهرمانان سال آينده را داراست و برخلاف بايرن 
كه هنوز در جام حذفی حضور دارد، می تواند تمام 
تمركز خود را به رقابت های ليگ معطوف كند. به 
هرحال اگرچه اين تيم تنها درسال 200۹ تاسيس 
شــده، ولی چهار قهرمانی در هفت سال اخير در 
ليگ های پايين تر كه منجر بــه راهيابی آنها به 
بوندسليگا شده حاكی از اين است كه نمی توان 
ارزش های اين تيم را ناديده گرفت. به خصوص 
كه لايپزيگ پيش از اين با 13 بازی بدون شكست 
در آغاز فصل ركورد جالبی در بوندســليگا ثبت 
كرده و اين فرضيه كه دوران اقتدار و فرمانروايی 
بايرن در بوندســليگا رو به افول است را در اذهان 

عمومی ايجاد كرده بود. 
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چايچی : 
نمی خواهم به هر قیمتی 

در فدراسیون باشم
فارس: مدير تيم های ملی دوچرخه سواری گفت: هر كسی برای 

خودش شخصيت دارد و من هم دوست ندارم به هر قيمتی در فدراسيون 
حضور داشته باشم. وی گفت: برای ما فرقی ندارد كه دوچرخه سوار از كدام 

شهر يا استان باشد. هر كسی كه شايسته باشد جايش در تيم ملی است. آنها هم 
به همين خاطر ناراحت هستند. در مسابقات بين المللی كه زير نظر تيم های 
ملی بوده يك نفر هم تست دوپينگش مثبت اعلام نشده است. برخی دوچرخه 
سواران چرا در مسابقات مهم خودشان را درگير نمی كنند چون حتما 

دلايلی وجود دارد.   هر كسی برای خودش شخصيت دارد و من هم 
دوست ندارم به خاطر چنين افرادی زير سؤال بروم و نمی خواهم 

به هر قيمتی در فدراسيون باشم. چندين بار به خاطر 
مسائل شخصی و همين موارد استعفا دادم 

اما موافقت نشده است.

برای 
حضور در يک اردوی

 بین المللی 
تیم ملی جودو بدون سرمربی 

راهی مجارستان شد
مهر: اعضای تيم ملی جودو كشــورمان در حالــی برای حضور در يك 

اردوی مشترک بين المللی تهران را به مقصد مجارستان ترک كردند كه 
سرمربی خود را به همراه نداشتند. نكته مهم در خصوص اعزام جودوكاران 
كشورمان به كمپ تمرينی مجارستان، غيبت سرمربی تيم ملی در اين 
اعزام است. جودو ايران سال 2017 ميلادی را با سه رويداد مهم پيش 

رو دارد. بازيهای كشورهای اســلامی در باكو، مسابقات قهرمانی 
آسيا در هنگ كنگ و مسابقات قهرمانی جهان در بوداپست 

در كنار رقابتهای گرندپری و گرنداســلم كه برای 
كسب امتياز در رنگينگ جهانی اهميت 

بالايی دارند. 

كرمی: 
مشکل شناگران مشهد 
نبود استخر ۵۰ متر است

ايسنا : رئيس كميته فنی فدراسيون شنا تاسيس پايگاه اين رشته در 
كشور را عاملی تاثيرگذار برای گسترش فضای تمرين  و اردوهای شناگران 

اعلام كرد. فرشاد كرمی گفت:  به دليل اينكه اردوهای تيم ملی شنا به صورت 
متمركز برگزار می شد، مشكلات و سختی های زيادی برای ملی پوشان به 
وجود می آمد كه ما برای برطرف كردن اين مسائل پايگاه های شنا را در كشور 
تاسيس كرده ايم تا فضای تمرين ها و اردوها برای ملی پوشان افزايش يابد تا 
از اين مشكلات كاسته شود. استخر مشهد يكی از قديمی ترين استخرها 

می باشد كه هيات شنای مشهد برای حفظ و نگهداری آن بسيار تلاش 
می كند تا آن را قابل استفاده نگه دارد. يكی از مهم ترين مشكلات 

اين شهر كه شناگران را اذيت می كند نبود استخر 50 
متر اســت كه اميدوارم هرچــه زودتر اين 

مشكل برطرف شود.

پیج گرد     ی

منوئل نويــر دروازه بان 
بايرن مونیخ پس از پیروزی 
ســخت تیمش در زمین 
فرايبورگ در دقايق پايانی، 
پیــروزی در روز جمعه و 
اينکه می توانند روز شنبه 
و يکشنبه را با خیال راحت 
به تماشای فوتبال رقیبان 
بپردازنــد را مورد تمجید 

قرار داد.

ويلفرد بونی ســتاره تیم 
استوک ســیتی و ملــی 
ســاحل عاج، بعد از گلزنی 
در ديدار تیمــش در جام 
ملت های آفريقا مقابل كنگو 
كه با تســاوی همراه بود، 
پستی از طرف طرفدارانش 
كه دو كودک خردســال 
هســتند و برای او سرود 
در  می خوانند،  حمايــت 

اينستاگرامش منتشر كرد. 2

محمد انصاری با گذاشتن 
آيه ای از سوره اسرا به معنی 
»از چیزی كــه به آن علم 
نداری پیــروی مکن، زيرا 
گوش و چشــم و دل، همه 
مورد سوال قرار خواهند 
گرفت« به انتقاد از اخبار 
كذب پیرامون جدايی اش 
از پرسپولیس واكنش نشان 

داد.

علی دايی كــه معمولا در 
اينستاگرامی  های  پست 
خود حرف های زيادی برای 
گفتن دارد، با چاپ عکسی 
از افرادی كه در حاشــیه 
حادثه پلاســکو مشغول 
سلفی گرفتن بودند، تنها 
با كلمه »متاسفم« به اين 

اتفاق واكنش نشان داد.



 زندگــى/ رهــا واعظــى  
 آن طــور كــه از دنيــاى فناورى 
انتظار مــى رود، تا ســال 2025، 
رايج تريــن خودروهاى موجــود در خيابان ها، 
همين خودروهــاى بدون راننده و هوشــمند 
خواهند بود. در طول دهه هاى آينده، شــتاب 
فنــاورى در صنعت رانندگى خــودكار، هوش 
مصنوعــى، حســگرها، دوربين هــا، رادارهــا، 
سيستم هاى هوشمند تجزيه و تحليل داده ها و 
ساير فناورى هاى مشابه، به قدرى سريع خواهد 
بود كه شــايد بســيارى از افراد باورشان نشود 
روزگارى مى شــد بدون خودروهاى خودكار در 
خيابان ها رانندگى كرد! واضح اســت كه هنوز 
پرسش ها و ابهام هاى بسيارى در خصوص اين 
دسته از فناورى ها، براى مردم وجود دارد. در اين 
گزارش به 10 حقيقتى مى پردازيم كه هر فرد 
امروزى بايد راجع به خودروهاى بدون راننده و 

آينده آن بداند.

 يك راننده ايم يا يك مسافر؟
سيستم هاى هوشمند اين خودروها به شما اجازه 
مى دهد كه دو انتخاب داشته باشيد. اگر مى خواهيد 
از مشاهده طبيعت مسيرتان لذت ببريد، مى توانيد 
در خودروى بدون راننده يك مسافر باشيد، اما اگر 
مى خواهيد به يك جلسه كارى مهم برويد و دوست 
داريد خودتان مسير و سرعت حركتتان را كنترل 
كنيــد، به يك راننده در خــودروى خودكار خود 

تبديل خواهيد شد.

 تصادف ها كمتر مى شود!
آيا اين خودرو حس يك خودروى شــخصى را 
دارد، يا مانند يك خودروى اجاره اى اســت؟ تا 
ســال 2030، با توســعه فناورى، مدل مالكيت 
خــودرو نيز تغيير خواهد كرد و احتمالاً بيش از 
موضوع مالكيت تكيه بر دارا بودن سرويس هاى 
قابــل بارگــذارى در خودروهــا اهميت خواهد 
داشــت. نــوع خودروها بــا مدل 
ســفرهاى ماشــينى افــراد 
مى شــود،  هماهنــگ 

بنابراين تنظيمات خودروها نيز متفاوت خواهد 
بود. پس به نفع افراد است كه خود را محدود به 
داشــتن يك نوع ماشين نكنند. با اين وجود، در 
آن زمان نيز حتماً جوانانى وجود خواهند داشت 
كه عشق به داشتن يك نوع ماشين در وجودشان 

باشد و آن را براى خود بخرند.

 آيا باز هم تصادف وجود خواهد داشت؟
بررسى هايى كه از ســال 2008 توسط آمريكا 
در خصوص حوادث رانندگــى صورت گرفته، 
نشــان مى دهد كه خطاى انسانى، اصلى ترين 
دليل تصادفات است. زمانى كه خطاى انسانى 
از بين بــرود، جاده ها به صورت چشــمگيرى 
امن تر مى شوند و بى دقتى ها و بى توجهى هايى 
مانند حــواس پرتى به دليل تماس هاى تلفنى 
و رانندگى بد، از بيــن خواهد رفت. اما باز هم 
انتظار مى رود كه شــرايط براى امن تر شــدن 
جاده ها با برنامه ريزى هاى دقيق تر نرم افزارى 
وجود داشــته باشد، با اين حال در صورت بروز 
خرابكارى هاى نرم افزارى، احتمال بروز حادثه 

وجود خواهد داشت.

 آيا تمام خودروها برقى مى شوند؟
هر چند كه اين موضوع دور از دسترس نيست، اما 
تا ســال 2030 بعيد است كه همه خودروها برقى 
شوند. برخى از كشورها مانند ژاپن، آلمان و آمريكا 
در توليد خودروهاى خود، به سيستم هاى هيبريدى 
علاقه بيشــترى دارند. استفاده از باترى هاى جامد 
يونى ليتيومى نيز در بين توليدكنندگان خودروها 

در حال بررسى است و هنوز توليدكنندگان بزرگى 
وجود دارند كه در برنامه ريزى هاى آينده خود، به 

استفاده از سوخت هاى نفتى متمايل هستند.

 آيا  آموزش رانندگى وجود خواهد داشت؟
آيــا با وجود ماشــين هاى خودراننده، آموزش و 
امتحان رانندگى باز هم وجود خواهد داشــت؟ 
بله! كاملا منطقى است كه استفاده از هر فناورى 
جديدى نيــاز به آموزش و داشــتن گواهينامه 
دارد، بــه خصوص اينكــه مهارت هاى حركت با 
چنين خودروهايــى نيازمند حداقل دانش فنى 

نيز مى باشد.

 آيا حجم ترافيك كاسته خواهد شد؟
استفاده از خودروهاى هوشمند باعث مى شود كه 
انتخاب مســير از مبدا، هوشمندانه تر انجام شود، 
بنابرايــن از معضل ماندن در ترافيك و شــلوغى 
خيابان ها و جاده ها به طور جدى كاسته خواهد شد.

 هكرها مى توانند به خودروها آسيب 
برسانند؟

هر چند هكرها با سيستم هاى پيشرفته روز همگام 
مى شوند و هميشه راهى براى نفوذ پيدا مى كنند، 

اما تنها كارى كه مى توانند در خصوص 
خودروهاى بدون راننده بكنند، 

آن است كه كنترل ماشين 
را به صورت خودكار به 

دست گيرند و يا به اطلاعات شخصى و مالى صاحب 
خودرو نفوذ كنند.

 به بيمه خودرو نيازمنديم؟
بله! البته احتمال دارد ســبك و قانون بيمه براى 
اينگونه وسايل نقليه مستقل متفاوت باشد و بسته 
بــه كلاس مختلف خودروها تغيير كند، اما باز هم 

پوشش بيمه براى خودروها اجبارى خواهد بود.

 آيا قانون بايد به روز شود؟
مســلماً هر فناورى جديــدى، نيازمند قوانين 
اجتماعــى، اقتصادى و سياســى مرتبط با خود 
مى باشــد. اينكــه اجــازه اســتفاده از فناورى 
خودروهاى بدون راننده، در كجا وجود داشــته 

باشد، قوانين مستقلى را مى طلبد.

 آيا عابران و دوچرخه سواران در خطرند؟
اين موضوع در هاله اى از ابهام اســت، زيرا به گفته 
كارشناسان هنوز راهى پيدا نشده كه بتوان به عابران 
فهماند، كدام خودروى مقابلشــان خودكار و كدام 
داراى راننده اســت. به اين ترتيب عابر قادر نيست 
رفتار ترافيكى متناسب با فناورى خودرويى را كه با 
آن مواجه مى شود، بروز دهد.

ديگر لازم نيست پشت فرمان بنشينيد

10 نكته خواندنى درباره خودروهاى بدون راننده

محققان كشور يك دستگاه را جايگزين مغز كردند
محققــان در يك  مهر: 
بنيان  دانــش  شــركت 
دســتگاهى  صددند  در 
كه نقش مغــز را ايفا مى كند براى 
بيمــاران ضايعه نخاعــى طراحى 
كنند. پيمان صالحى، رئيس مركز 
طرح هاى كلان ملى فناورى با بيان 
اينكه يكى از طرح هاى كلانى كه در 
حوزه توانبخشى در حال اجراست 

طرح پاراواك است، اظهار داشت: اين طرح كلان ملى توسط يك شركت 
دانش بنيان زايشى از محققان دانشگاه علم و صنعت و با پشتيبانى معاونت 

علمى در حال انجام است.
وى در توضيح اين طرح گفت: وقتى فردى دچار ضايعه نخاعى مى شود، 
ارتباط مغز وى با برخى اندام هاى تحتانى قطع مى شود. از اين رو مشكلات 
عديده اى براى بيمار به وجود مى آيد. صالحى با بيان اينكه به همين دليل 
لازم است كه بيمار در  طول دوره بيمارى حركت هايى داشته باشد تا از 
بروز مشكلاتى همچون زخم بستر، تحليل عضلات و ... جلوگيرى شود، 
گفت: بر همين اساس محققان كشور دستگاهى را طراحى كرده اند كه 
نقش مغز را ايفا مى كنند و فرمان هاى حركتى لازم را به اعصاب و عضلات 
بيماران منتقل مى كند. صالحى با اشاره به اين كه تعداد كمى از كشورهاى 
جهان به اين فناورى دست پيدا كرده اند گفت: محققان ما اين دانش فنى 
را بدست آورده اند. به گفته وى هر بيمارى كه دچار قطع نخاع شده باشد 
اگر از اين دســتگاه استفاده كند، مى تواند از تحليل رفتن عضلات، زخم 

بستر، مشكلات گردش خون و دفع و... جلوگيرى كند.
وى خاطر نشان كرد: بعد از رونمايى از طرح، تعداد ديگرى نيز به صورت 
آزمايشــى در كلينيك ها مورد اســتفاده قرار مى گيرد تا پس از دريافت 

مجوزها به صورت عمومى به بازار بيايد.

«هوش مصنوعى» 
باهوش تر از 75 درصد مردم آمريكا

هوش  افزار:  ســخت 
مصنوعــى كليــد آينده 
بشر اســت و دانشگاه ها، 
متخصصــان و دانشــمندان زيادى 
تلاش مى كننــد به تدريــج حوزه 
فعاليت سامانه هاى مبتنى بر هوش 
مصنوعى را گسترش داده و توانايى 
آنهــا در تحليــل و نتيجــه گيرى 
فرآيندها را نيز افزايش دهند. اخيراً 

گروهى از محققان دانشــگاه نورث وسترن راهكارى را معرفى كرده اند كه 
مى تواند گامى بلند در راستاى رسيدن به ابر سيستم هاى هوش مصنوعى 
شود. سامانه توسعه داده شده جديد كه از هوش مصنوعى استفاده مى كند 
CogSketch نام دارد و قادر است با نگاه كردن به مسأله هاى بصرى جواب 
آنها را تشــخيص دهد. اين دقيقاً همان فرآيندى است كه در آزمايش هاى 
سنجش IQ انسان نيز مورد استفاده قرار گيرند و تا به حال درباره ماشين ها 
موفقيت خاصى كسب نكرده است. درك بصرى يك ماشين، تجزيه و تحليل 
داده ها و سپس استفاده از يافته ها براى پاسخ دادن به پرسش ها، مى تواند 
رايانه ها را بيش از هر زمان به ذهن انســان نزديك كند. نتيجه اين تست 
محققان را بســيار اميدوار كرده زيرا CogSketch امتيازى بيشتر از 75 

درصد مردم آمريكا در اين آزمايش به دست آورده است.

دنياى فناورى

هوش برتر
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ايسنا: رئيس سازمان فناورى اطلاعات 
از پيگيرى امور براى بهبود تعرفه خدمات 
ديتــا در ايام دهه فجر خبر داد. نصراالله 
جهانگــرد گفت: آقــاى رئيس جمهور 
دسترســى مردم به اطلاعــات و دانش 
از طريــق شــبكه هاى اطلاعات ملى و 
همچنين دسترسى به اينترنت بين الملل 
را جزو حقوق شهروندى مردم مى دانند 

و برهمين اســاس در اين باره تلاش هاى زيادى صورت گرفته است. وى با بيان 
اينكه اكنون به طور تقريبى خدماتى كه مردم در حوزه فناورى اطلاعات دريافت 
مى كنند رشد 10 برابرى داشته، گفت: ما هنوز در جايگاه 13 يا 14 منطقه قرار 
داريم در حالى كه طبق برنامه توسعه بايد رتبه دوم را به خود اختصاص مى داديم.

ديجياتو: بيل گيتس در مجمع جهانى 
اقتصاد در داووس ســوييس گفت: نوع 
جديدى از تروريسم در حال ظهور است 
كه بسيار خطرناك تر از نمونه هاى قبلى 
اســت و ما به هيچ وجه آماده مقابله با 
آن نيستيم. بيل و مليندا گيتس جزو 
اعضاى اصلى «ائتلاف براى آمادگى در 
برابر بيمارى هاى همه گير» به حساب 

مى آيند. اين بنياد غيرانتفاعى تمركز خود را روى توليد واكسن براى مقابله با 
شيوع بيمارى هاى همه گير در آينده قرار داده است. از نظر ثروتمندترين مرد 
دنيا، بيوتروريسم يا شيوع عمدى يك نوع بيمارى خطرناك در يك ناحيه، به 

تهديدى بسيار بزرگ تر از تروريست هاى امروزى تبديل خواهد شد.

گجت نيوز: گوگل آپديت جديدى را براى 
اپليكيشن اندرويدى خود منتشر كرده 
اســت. اين آپديت امكان جست وجوى 
آفلاين همراه با جســت وجوگر گوگل را 
فراهم كرده اســت. در واقع اين ايده به 
كاربران امكان مى دهد تا حتى با پوشش 
ضعيف شــبكه اينترنت نيز در طول روز 
بدون در نظر گرفتن پوشش شبكه خود 

از گوگل استفاده كنند. پيش از اين آپديت، اگر شما با استفاده از اپليكيشن گوگل 
براى جست وجو در وب تلاش مى كرديد، نيازمند اتصال به اينترنت بوديد. حالا اگر 
شما حتى به اينترنت هم متصل نباشيد، اپليكيشن گوگل اطلاعات ورودى شما را 

حفظ مى كند تا در صورتى كه قادر بود، درخواست آن را تكميل كند.

رؤياى جست وجوى آفلاين گوگلتعرفه خدمات ديتا بزودى بهبود مى يابد

خبر

نگرانى «بيل گيتس» از خطر بيوتروريسم

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

فناورى

4 انتخاب برتر براى 4 بودجه متفاوت 
جى اس ام: در اين مطلب مشاور خريد بهترين گزينه هاى ممكن براى 
خريد گوشى هوشمند LG متناسب با چهار بودجه زير 500 هزار، 500 
هزار تا 1 ميليون، 1 تا 1/5 ميليون و 2 ميليون تومان را به شما خوانندگان 

عزيز معرفى مى كنيم. با ما همراه باشيد.
در اين قسمت از «چهار انتخاب برتر براى چهار بودجه متفاوت» به سراغ 
برند ال جى مى رويم تا اگر قصد خريد گوشى جديد داريد بتوانيد راحت تر 

تصميم گيرى كنيد.

 زير 500 هزار تومان
K8: كى هشت را مى توان يكى 
از بهترين گوشــى هاى ميان رده 
ال جى با طراحــى زيبا و قيمت 
بسيار مناسب دانست. پنل جلوى 
 2D/5 كى هشــت با طراحــى
منحنى شكل ساخته شده تا آن 
را تبديل به يك گوشــى خوش 
دست تبديل كند. صفحه نمايش 

5/0 اينچى از نوع IPS تصاوير با كيفيتى را به نمايش مى گذارد و همانند 
آيفون  هنگام عكس بردارى ســلفى نور نقش مشابه فلش LED را ايفا 

مى كند. از مشخصات بارز K8 مى توان به موارد زير اشاره كرد:
 650 Kirin :پردازنده ،IPS LCD - صفحه نمايش: 5/0 اينچ - اچ دى
- چهارهسته  1/3 گيگاهرتزى، رم: 1/5 گيگابايت، حافظه داخلى: 16/8 
گيگابايت + پشتيبانى از MicroSD، دوربين اصلى: هشت مگاپيكسل، 
دوربين سلفى: پنج مگاپيكسل، باترى: 2125 ميلى آمپر، سيستم عامل: 
اندرويد 6/0 مارشمالو. كى هشت را مى توانيد با قيمت 810 هزار تومان با 

گارانتى خريدارى كنيد.

 500 هزار تا 1 ميليون تومان
از  يــك  هــر   :X Power
ميان رده هــاى ســرى X ال جى 
يــك قابليت برجســته در حد و 
اندازه گوشــى هاى پرچمــدار را 
دارد. به طور مثال X cam داراى 
دوربين دوگانه همانند G5 (البته 
 X Screen با كيفيت كم تــر) يا
 V20 صفحه نمايش ثانويه همانند

دارد. اما ميان سرى X اين X Power كه مى درخشد. دليل اصلى آن 
چيزى نيســت جز باترى قدرتمند 4100 ميلى آمپر به كار رفته در اين 
گوشى كه حتى گران ترين پرچمداران بازار هم توان رقابت با آن را ندارند! 
پس از بررسى تخصصى اين محصول متوجه شديم ايكس پاور با كاركرد 
روزانه مانند عكاسى، فيلمبردارى، اتصال به واى فاى، وب گردى و بازى تا 

5 روز دوام مى آورد!
از مشــخصات بــارز X Power مى تــوان به مــوارد زير اشــاره كرد: 
 Mediatek :پردازنده ،IPS LCD - صفحه نمايش: 5/3 اينچ - اچ دى
MT6735 - چهارهســته  1/3 گيگاهرتــزى، رم: 2 گيگابايت، حافظه 
داخلى: 16 گيگابايت + پشــتيبانى از MicroSD، دوربين اصلى: 13 
مگاپيكسل، دوربين سلفى: هشت مگاپيكسل، باترى: 4100 ميلى آمپر، 
سيستم عامل: اندرويد 6/0/1 مارشمالو. ايكس پاور را مى توانيد با قيمت 

680 هزار تومان با گارانتى خريدارى كنيد.

 1 تا 1/5 ميليون تومان 
5X Nexus: گــوگل قبــل از 
معرفى گوشى  Pixel با همكارى 
شــركت هايى ماننــد ال جــى، 
سامســونگ، هوآوى و اچ تى سى 
گوشــى هاى ســرى نكسوس را 
توليد مى كرد. يكى از نكات خوب 
پشتيبانى  نكسوس،  گوشى هاى 
چند ســاله نرم افــزارى همانند 

آيفون است. نكسوس پنج ايكس كه يكى از آخرين گوشى هاى اين سرى 
محسوب مى شود نيز از اين قاعده مستثنى نبوده و جزو اولين  گوشى هايى 
بود كه به روزرســانى اندرويد 7/1/1 نوقا را دريافت كرد. تجربه كاركردن 
با اندرويد خام ميان هيچ كدام گوشى هايى كه در اين رنج قيمت هستند 
را به جز پنج ايكس نمى توان داشت. يافتن پنج ايكس در بازار اين روزها 
كمى مشكل اســت اما با كمى جست وجو در پاساژهاى رايانه اى اطراف 
شــهر يا فروشــگاه هاى اينترنتى مى توان آن را يافت. از مشخصات بارز 

5X Nexus مى توان به موارد زير اشاره كرد:
صفحه نمايش: 5/2 اينچ - فول اچ دى - IPS LCD، پردازنده: اســنپ 
دراگون 808 - 6 هسته  اى (چهار هسته 1/4 گيگاهرتزى و 2 هسته 1/8 
گيگاهرتزى)، رم: 2 گيگابايت، حافظه داخلى: 32/16 گيگابايت، دوربين 

اصلى: 12/3 مگاپيكسل، دوربين سلفى: پنج مگاپيكسل
باترى: 2700 ميلى آمپر، سيستم عامل: اندرويد 6/0 مارشمالو قابل ارتقا به 
7/1/1 نوقا. نكسوس پنج ايكس نسخه 32 گيگابايت را مى توانيد با قيمت 

يك ميليون و 200هزار تومان با گارانتى سرير سرويس خريدارى كنيد.

 2 ميليون تومان
V20: ســال گذشــته وى 10 با 
نوآورى هايى كه در صنعت ساخت 
تلفن همراه ايجاد كرد توانســت 
به يكى از موفق ترين گوشى هاى 
هوشــمند ال جى تبديل شــود. 
وى 20 نيز امســال بــا بهبود و 
رفع كاستى هاى نسل قبل بازگشته 

تا بار ديگر بتواند ال جى را سرافراز كند.
وى 20 اولين گوشى مجهز به اندرويد هفت نوقا از پيش فرض نصب شده 
است كه در كنار مشخصات سخت افزار قدرتمند يكى از بهترين انتخاب ها 
براى خريد يك پرچمدار است. از مشخصات بارز V20 مى توان به موارد 

زير اشاره كرد:
صفحه نمايش: 5/7 اينچ - كوآد اچ دى - IPS LCD (صفحه نمايش 
دوم 2/1 اينچ)، پردازنده: اسنپ دراگون 820 - چهار هسته  اى (2 هسته 
2/15 گيگاهرتزى و 2 هســته 1/6 گيگاهرتــزى)، رم: چهار گيگابايت، 
حافظه داخلــى: 64/32 گيگابايت، دوربين اصلى: 8+16 مگاپيكســل 
(دوگانه)، دوربين ســلفى: پنج مگاپيكســل، باترى: 3200 ميلى آمپر، 
سيستم عامل: اندرويد 7/0 نوقا. وى 20 نسخه 64 گيگابايت را مى توانيد با 

قيمت 2ميليون و 60هزار تومان با گارانتى خريدارى كنيد.
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داشــت. نــوع خودروها بــا مدل آينده آن بداند.
ســفرهاى ماشــينى افــراد 
مى شــود،  هماهنــگ 

مى شوند و هميشه راهى براى نفوذ پيدا مى كنند، 
اما تنها كارى كه مى توانند در خصوص 

خودروهاى بدون راننده بكنند، 
آن است كه كنترل ماشين 

را به صورت خودكار به 

آن مواجه مى شود، بروز دهد.
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